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Vážení čtenáři, 

dostává se Vám do rukou dubnové čís-
lo Blovických novin, na jejíchž úvodní 
stránce je otisknuta fotografie centrální 
části chatové oblasti Kamensko. Jedná 
se o letecký snímek, 
který město pořídi-
lo v loňském roce 
v rámci snímkování 
celého katastru. 
Volba této fotogra-
fie souvisí s infor-
macemi uvedený-
mi v sekci zprávy 
z radnice, kde se 
můžete dočíst o zá-
měru zkvalitnit úsek komunikace začí-
nající u sběrného dvora a končící právě 
na křižovatce v Kamensku u prvního 
rybníka. Touto aktivitou se přidáváme 
k ostatním obcím na trase nadregio-
nální cyklotrasy č. 31, kdy chceme její 
vedení procházející katastrem Blovic 
přesunout z krajské komunikace na 
účelové či místní komunikace. 
Ve zprávách z radnice se dále dočte-
te o dokončovacích pracích na proti-
povodňových opatřeních na účelové 
komunikaci nad Vlčicemi. Od května 
budou zahájeny stavební práce na 
další akci v rámci komplexních pozem-
kových úprav, jedná se o vybudování 
cesty mezi Vlčicemi k odbočce „U kříž-
ku“ v Poplužní ulici. Investorem akce je 
Státní pozemkový úřad, město Blovice 
se podílí financováním přeložek tech-
nické infrastruktury. 
Určitě důležitou informaci pro míst-
ní spolky a aktivní veřejnost je termín 
vyhlášení programu na podporu jejich 
činnosti. V letošním roce budeme opět 
rozdělovat 550 tis. Kč. Těším se, že bu-
deme moci podpořit zajímavé projekty, 
zaměřené zejména na naše nejmenší 
spoluobčany. 
V rubrice Město a životní prostředí při-
nášíme informace o chystané výsadbě 
zeleně v intravilánu našeho města. Na 
její realizaci jsme v rámci dotačních ti-
tulů získali více než 300 tis. Kč. 
Ve zprávách ze školství informujeme 
o aktualitách ohledně zápisu dětiček 
do naší mateřské školky. No a nesmím 
zapomenout na příspěvek Ohlédnutí, 
který pro čtenáře Blovických připravi-
la dlouholetá ředitelka základní školy, 
paní Růžena Kohoutová. 
Přeji vám příjemné jarní dny.

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

ÚVODNÍ SLOVO NOVÁ ZUŠ V BLOVICÍCH

V našich novinách jsme vás již několikrát 
informovali o přípravných pracích na vy-
budování nové Základní umělecké školy 
v našem městě. V následujících řádcích 
bych vás rád informoval o aktuálním stavu 
těchto příprav. V minulém roce byla zpra-
cována předprojektová studie, která řešila 
daný prostor z hlediska architektonické-
ho začlenění nového objektu. Architekti 
z ateliéru pana Soukupa z Plzně dostali 
zadání týkající se počtu a velikosti jednot-
livých učeben, kanceláří, sálu a dalších 
prostor školy. Z naší strany byl předložen 
požadavek na učebny pro výtvarné a dra-
matické obory. Vzhled, velikost a další pa-
rametry budovy byly s architektem panem 
Marovičem průběžně konzultovány, aby 
výsledný návrh respektoval zadání a zá-
roveň byl zohledněn ekonomický aspekt 
náročnosti celé investice a také následné 
provozní náklady. Výsledný návrh je kom-
promisem uvedeného přístupu. 

V lednu letošního roku byla zadána doprav-
ně inženýrská studie, která řeší návaznost 
objektu nové ZUŠ na dopravní situaci, par-
kování, veřejné prostranství a zeleň. Její 
součástí je také prověření inženýrských  

sítí. Studie koncepčně řeší celý prostor od 
křižovatky Husovy ulice s Hradišťskou uli-
cí až k budově pošty. Na druhé straně pak 
úsek ulice 5. května od křižovatky s Jiroto-
vou ulicí až do Tyršovy ulice k sokolovně. 
Tato studie bude dokončena v květnu.

Následně, před zadáním zpracování pro-
jektové dokumentace pro územní rozhod-
nutí a stavební povolení, plánujeme v sále 
Lidového domu uskutečnit veřejné před-
stavení závěrů obou dokumentů. Osob-
ně považuji za velmi důležité seznámit 
blovickou veřejnost s chystanou stavbou. 
Pozornost budeme věnovat zejména vaz-
bám na sousední nemovitosti. Jsme při-
praveni diskutovat o případných úpravách 
ke spokojenosti vlastníků sousedních 
nemovitostí. Projednání se zúčastní oba 
zpracovatelé výše uvedených dokumentů 
a další odborníci. O jeho termínu budete 
včas s předstihem informováni. 

Na snímku je zobrazen návrh budoucího 
objektu ZUŠ Blovice.

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

Nová ZUŠ v Blovicích 

V našich novinách jsme vás již několikrát informovali o přípravných pracích na vybudování nové 
Základní umělecké školy v našem městě. V následujících řádcích bych vás rád informoval o aktuálním 
stavu těchto příprav. V minulém roce byla zpracována předprojektová studie, která řešila daný 
prostor z hlediska architektonického začlenění nového objektu. Architekti z ateliéru pana Soukupa 
z Plzně dostali zadání týkající se počtu a velikosti jednotlivých učeben, kanceláří, sálu a dalších prostor 
školy. Z naší strany byl předložen požadavek na učebny pro výtvarné a dramatické obory. Vzhled, 
velikost a další parametry budovy byly s architektem panem Marovičem průběžně konzultovány, aby 
výsledný návrh respektoval zadání a zároveň byl zohledněn ekonomický aspekt náročnosti celé 
investice a také následné provozní náklady. Výsledný návrh je kompromisem uvedeného přístupu.  

V lednu letošního roku byla zadána dopravně inženýrská studie, která řeší návaznost objektu nové 
ZUŠ na dopravní situaci, parkování, veřejné prostranství a zeleň. Její součástí je také prověření 
inženýrských sítí. Studie koncepčně řeší celý prostor od křižovatky Husovy ulice s Hradišťskou ulicí až 
k budově pošty. Na druhé straně pak úsek ulice 5. května od křižovatky s Jirotovou ulicí až do Tyršovy 
ulice k sokolovně. Tato studie bude dokončena v květnu. 

Následně, před zadáním zpracování projektové dokumentace pro územní rozhodnutí a stavební 
povolení, plánujeme v sále Lidového domu uskutečnit veřejné představení závěrů obou dokumentů. 
Osobně považuji za velmi důležité seznámit blovickou veřejnost s chystanou stavbou. Pozornost 
budeme věnovat zejména vazbám na sousední nemovitosti. Jsme připraveni diskutovat o případných 
úpravách ke spokojenosti vlastníků sousedních nemovitosti. Projednání se zúčastní oba zpracovatelé 
výše uvedených dokumentů a další odborníci. O jeho termínu budete včas s předstihem informováni.  

Na snímku je zobrazen návrh budoucího objektu ZUŠ Blovice. 

S úctou Bc. Robert Zelenka, starosta města 
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MODERNIZACE SÁLU LIDOVÉHO DOMU DAR NA POLIKLINICE

VZPOMÍNKA NA JANU ALEXYOVOU
Se zármutkem v srdci jsme se dozvěděli velmi smutnou zprávu. Dne 
22. března 2021 zemřela paní Jana Alexyová, která dlouhá léta pra-
covala pro město Blovice jako tajemnice, starostka a později mís-
tostarostka. Svoji práci vykonávala vždy s velkým zápalem a energií, 
snažila se všem v maximální míře vyhovět. Budeme na Janu vždy 
vzpomínat i pro její optimismus a charakteristický humor. Chtěli by-
chom touto formou vyjádřit hlubokou soustrast jejímu manželovi Mi-
lanovi a celé její rodině. Čest její památce!

Bc. Robert Zelenka, starosta města
Ing. Michal Hodek, místostarosta města

VZPOMÍNKA NA ARTURA SPORSE
Na přelomu března a dubna zemřel pan Artur Spors z partnerského 
města Triptis. Na snímku je zachycen se svou manželkou Margot 
při návštěvě Blovic v roce 2014 u příležitosti 125 let Sokola a 85 let 
blovické kopané. Artura můžeme považovat za patrona vzájemného 
partnerství mezi naším městem a městem Triptisem. První kontakt 
proběhl již v roce 1976 fotbalovým zápasem. Následně přes Sokol 
Blovice a BSG Chemie Triptis bylo přátelství rozšířeno také mezi 
oběma městy. Artur měl spolu s Margot k Blovicím velmi blízký 
vztah. Několikrát ročně naše město navštěvoval. 
Arture, nikdy na Tebe nezapomeneme!

Robert Zelenka, starosta města Blovice
Karel Prokopec, starosta TJ Sokol Blovice

Zprávy z radnice

Dne 31. března 2021 převzalo město Blovi-
ce od dárce, který si nepřeje veřejně sdě-
lit své jméno, invalidní vozík pro uživatele 
polikliniky v Blovicích. Velmi si vážíme to-
hoto daru a děkujeme jménem všech po-
třebných návštěvníků polikliniky. Jedná se 
o věc, která nás velmi těší zejména v této 
nelehké době.

Dne 9. dubna 2021 Rada města Blovice 
schválila nabídku na podání žádosti o do-
taci na modernizaci objektu sálu Lidového 
domu v Blovicích. Inženýrskou projektovou 
činnost provádí společnost ADESTIK, s.r.o. 

za cenu 45.300 Kč bez DPH. Byla podána 
žádost o dotaci do vyhlášeného programu 
Ministerstva pro místní rozvoj na rok 2022. 
Uživatelé objektu by se mohli dočkat nových 
parket a rekonstruované střešní krytiny.
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ZAHÁJENÍ OPRAVY VODOVODU
V posledním březnovém týdnu byla předána stavba obnovy vodo-
vodu v Bečvářově ulici. Zhotovitelem bude na základě poptávky 
města společnost BP STAVBY CZ s.r.o. s cenou 3.028.591 Kč bez 
DPH. Kontaktní osobou prováděcí firmy je pan Matěj Boukal, tel. 
733 601 438. Stavební dozor vykonává pan František Topinka, tel. 
602 429 480. Akce zahrnuje úsek od Husovy ulice po Jirotovu. V ko-
ordinaci se stavbou města bude provádět společnost GasNet opravu 
plynového potrubí. Součástí akce bude celoplošná oprava asfalto-
vého krytu komunikace. Práce mají být hotové do konce července 
2021. Omlouváme se za dopravní omezení.

CYKLOTRASA DO KAMENSKA
Rada města Blovice odsouhlasila dne 9. 4. 2021 cenovou nabídku 
na projektovou dokumentaci na rekonstrukci povrchu cyklotrasy č. 
31 v úseku od Luční ulice v Blovicích do Kamenska. Autorem pro-
jektu je inženýrská firma Boula IPK s.r.o. Zároveň byla podána žá-
dost o dotaci na realizaci cyklotrasy v rámci vyhlášeného programu 
Plzeňského kraje. Cyklotrasa č. 31 má být tímto převedena z rušné 
komunikace III. třídy Blovice – Zdemyslice právě na zmíněnou úče-
lovou komunikace do Kamenska, tato bude realizována v délce cca 
2,3 km. V budoucnu bude trasa pokračovat po lesních cestách do 
Žákavé, kde se napojí na cyklotrasu do Brd. Pokud vše dobře dopad-
ne, předpokládáme rekonstrukci povrchu ještě letos.

POSILUJEME SBĚR PLASTŮ
Od dubna dochází k dalšímu posílení sběru plastového odpadu. Byla 
posílena některá stanoviště na tříděný odpad. Ke změně dochází 
v Lidické ulici, kde se slučují 2 stanoviště v jedno. V Tyršově ulici slu-
čujeme nádoby před hasičskou zbrojnicí do stanoviště na rohu s Trž-
ní ulicí. Z Klementovy ulice přesouváme nádoby do nedaleké ulice 
Krátké. Změna se dotkne i rohu ulic Poplužní/Na Výsluní a Spojova-
cí/Na Radosti. U všech zmíněných stanovišť instaluje ve spolupráci 
se společností AVE CZ větší 1 100 litrové nádoby na plast. Zároveň 
přidáváme jednu nádobu o objemu 240 l do ulice U Rybníka. Tato 
opatření zvýší objem vytříděného plastového odpadu a přispějeme 
tak ke zlepšení našeho životního prostředí.

LETOŠNÍ ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ V ČÍSLECH
Město Blovice mělo za první kvartál letošního roku rekordní výdaje 
i příjmy v oblasti odpadového hospodářství. V tabulce přinášíme pře-
hled výdajů, jejichž suma činí 1.561.048 Kč, z toho netříděný odpad 
stál město 1.041.997 Kč. Největší podíl výdajů tvoří odvoz směsného 
a tříděného odpadu. Rostoucí trend oproti stejnému období loňského 
roku je patrný. Roste nejen množství odpadu, ale i cena za likvidaci 
tuny odpadu. Příjmy do odpadového hospodářství byly 3.641.058 Kč, 
z toho výběr místního poplatku byl 3.266.105 Kč. I když to zatím ne-
vypadá, tak za celý rok budeme odpadové hospodářství dotovat 
z rozpočtu města částkou větší než jeden a půl milionu Kč.
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STAVEBNÍ PRÁCE NAD VLČICEMI
V současné době intenzivně probíhají stavební práce na výstavbě protipovodňových opatření realizované Státním pozemkovým úřadem ČR. 
Nad Vlčicemi vzniknou do konce dubna dvě nové asfaltové komunikace a nová retenční tůň sloužící k záchytu přívalových dešťových vod 
v této lokalitě. Omlouváme tímto jménem investora dočasná dopravní omezení. Přinášíme aktuální fotodokumentaci.

PLNĚNÍ ROZPOČTU ZA I. KVARTÁL 2021
Oznamujeme plnění rozpočtu města Blovice za leden až březen 
2021. Celkové příjmy jsme vykázali ve výši 30,346 mil. Kč. 
Největší podíl měly daňové příjmy – 21,2 mil. Kč následované 
přijatými dotacemi ve výši 4,3 mil. Kč. Celkové výdaje za dané 
období byly zaznamenány v hodnotě 22,358 mil. Kč, z toho větši-
na byla provozního charakteru. Saldo rozpočtu bylo tedy kladné 
ve výši 7,989 tis. Kč. Na účtech rozpočtového hospodaření byla 
na konci I. kvartálu rezerva více než 23 mil. Kč.
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Na adrese registrace.mzcr.cz musíte 
vyplnit registrační formulář, zadejte 
číslo mobilního telefonu a odešlete. 
Následně Vám přijde SMS s kódem 
PIN 1.

Zobrazí se jiný formulář – vyplňte 
požadované údaje a preferované 
místo očkování. 

Odešlete formulář.

Čekáte na SMS s kódem PIN 2 , obra-
tem přijde jen, když jsou volné ter-
míny, jinak je nutné vyčkat na „zva-
cí“ SMS. S její pomocí se lze přihlásit 
na www.reservatic.com/ockovani  
a termín zarezervovat.

Po obdržení SMS s PIN 2 rezervovat 
termín – zadat přesný termín očko-
vání.

Potvrďte. 

Potvrzení lze stáhnout v PDF, přijde 
také na uvedený email. Termín dru-
hé dávky se vytvoří automaticky. 

REGISTRACE

REZERVACE 
TERMÍNU

Mobilní telefon – postupně přijdou 
dva PIN kódy - jeden nutný pro regis-
traci do systému, druhý pro rezervaci 
termínu.

Doklady – občanský průkaz, průkaz 
pojištěnce

CO SI PŘED PŘIHLÁŠENÍM 
PŘIPRAVIT?Jak získat termín 

očkování?

Aktuální informace Vám přináší:
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JAK JSME SE V ROCE 2020 PODÍLELI NA OCHRANĚ 
ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ?
Díky svým obyvatelům se Město Blovice může v roce 2020 po-
chlubit sběrem starého elektra určeného ke zpětnému odběru 
a recyklaci o hmotnosti 35,48 t. Na každého obyvatele tak připadá 
8,59 kg vysloužilých spotřebičů. Byla tím uspořena spotřeba elek-
třiny a produkce skleníkových plynů, celosvětově omezena těžba 
ropy a železné rudy, a recyklací se pokryla i část dodávek mědi 
nebo hliníku pro průmyslovou výrobu.
Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlepšení 
životního prostředí, které na základě dosažených výsledků vystavil ko-
lektivní systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů Elektrowin.
Vyplývá z něj, že díky obyvatelům došlo za rok 2020 k úspoře pro-
dukce CO2 o 423,41 tun. Víte kolik smrků pohltí stejné množství 
CO2? 163 ks.
Nebylo nutné vytěžit 20 800,71 litrů ropy. Představte si, že z tohoto 
množství se pokryje spotřeba pohonných hmot auta např. na cestu 
z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 778 krát.
Došlo také k úspoře 214 126,62 kWh energie. Asi stejné množství, 
jako kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 214 127 krát.
Podařilo se recyklovat 20 408,53 kg železa. Toto množství recyk-
lovaného železa by bylo možné použít pro výrobu 837 ks nových 
praček, bez nutnosti těžby železné rudy.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se podařilo získat 720,34 kg 
mědi, což by postačilo pro ražbu 128 060 1€ mincí, nebo 889,86 kg 
hliníku, který by stačil na výrobu 59 324 plechovek o objemu 0,33 l.
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PLZEŇSKÝ KRAJ – Po zimní pauze se motocykly vracejí na silni-
ce. Pravidlem je začít pozvolna a opatrně.  
V posledních dnech sice není hezké počasí, ale jaro už se hlásí 
o slovo, což znamená, že na silnice se po zimní pauze vracejí mo-
tocyklisté. Právě ti patří mezi nejzranitelnější účastníky silničního 
provozu. V loňském roce došlo v celé České republice k 1 777 do-
pravním nehodám motocyklistů, kdy 45 motocyklistů přišlo o život. 
Na území Plzeňského kraje v loňském roce havarovalo 124 mo-
tocyklistů, zranění neslučitelná se životem utrpěli tři motocyklisté, 
všichni ostatní utrpěli buď lehká či těžká zranění. Z hloubkové 
analýzy dopravních nehod vychází najevo, že nejčastěji dochází 
k čelnímu nárazu motocyklu do jiného dopravního prostředku, svo-
didel a podobně, druhým nejčetnějším druhem dopravních nehod 
s účastí motocyklu je samotný pád motocyklisty a motocyklu.
Řada motocyklistů mohla po zimě zapomenout na některé návyky 
a neuvědomovat si nebezpečí, které jim na silnici hrozí. Před začát-
kem motocyklové sezony by motorkáři měli zkontrolovat technický 
stav svých strojů. Nestačí jen otřít prach a vyrazit ven. Důležité je 
zkontrolovat tlak v pneumatikách a případně je dofouknout. Je třeba 
zkontrolovat funkčnost brzd, těsnost motoru a tlumičů, řetěz, olej.
Podmínkou jízdy na motocyklu je použití přilby, vhodného oblečení, 
pevné obuvi, rukavic. Zranění motocyklisty jsou ovlivněna zejména 

kvalitou výše uvedeného vybavení motocyklisty. I na sebekratší 
projížďku se vhodně oblečte, nezapomeňte na obligátní helmu. Ta 
musí perfektně sedět na hlavě a nesmí omezovat ve výhledu. Vy-
bavení se nesmí podceňovat, oblečení vybírejte s reflexními prvky, 
kromě jiného pro zvýšení vlastní viditelnosti. Být vidět a vidět je 
velmi důležité!
Stejně jako pro osobní automobily platí i pro motocykly povinná 
výbava. Není sice tak rozsáhlá jako ta u automobilu, ale mít ji musí-
me a hlavně v pořádku. Motocyklista musí vždy u sebe mít reflexní 
vestu a motolékárničku.
Správný motocyklista dbá na dodržování bezpečnostních před-
pisů, dodržuje předepsanou rychlost jízdy, správný způsob a styl 
jízdy. Rychlost musí přizpůsobit stavu vozovky, hustotě silničního 
provozu, povětrnostním podmínkách a jiným okolnostem. Mezi ná-
strahy může patřit spadané listí, olejové skvrny, výtluky, koleje, dla-
žební kostky. Motocyklista nepředjíždí v nepřehledných místech, 
při předjíždění musí mít dostatečný boční odstup od jiných vozidel, 
nikdy nepředjíždí zprava. Opatrnost, ohleduplnost a tolerance je 
klíčem k bezpečné jízdě a ke šťastnému návratu domů.

por. Mgr. Dagmar Brožová
 13. dubna 2021

MOTOCYKLISTŮM ZAČÍNÁ SEZONA

Informace Policie ČR

PROGRAM PODPORY SPOLKŮ A NEZISKOVÝCH ORGANIZACÍ 
2021
Město Blovice na základě usnesení Rady města Blovice ze dne 
9. 4. 2021 č.j. MUBlov05616/21/OERM/Bem VYHLÁSILO Pro-
gram podpory spolků a neziskových organizací na rok 2021 (dále 
jen „program“). Z rozpočtu města Blovice je na program určeno 
550.000 Kč.

V rámci programu budou podporovány kulturní, zájmové a spor-
tovní spolky, organizace a osoby, které nejsou přímo napojeny 
na rozpočet města Blovice. Bude upřednostňována práce s dět-
mi a mládeží do 18 let, práce se seniory, práce s handicapova-
nými spoluobčany apod. Podporu mohou získat i ti, jejichž čin-
nost má společenský význam pro město Blovice a představuje 
zviditelnění města navenek. Žadatelé musí vytvářet činnost na 
území města Blovice. Z programu nebude podpořen oddíl ná-
rodní házené TJ Sokol Blovice, který dostal od města Blovice 
mimořádnou dotaci za reprezentaci Blovic.

Žadatelé o podporu předloží v době od 17. 5. 2021 do 11. 6. 2021 
na Městský úřad Blovice (na podatelnu, popř. na e-mail: 
martina.benesova@mublovice.cz) Žádost o poskytnutí fi-
nančních prostředků na předepsaném formuláři (vzor žádosti 
je v příloze č. 1). Formulář žádosti je k dispozici na podatelně 
MěÚ Blovice a na internetových stránkách města Blovice www.
blovice-mesto.cz. 

Rada města Blovice rozhodne o podpoře nejdéle do 30. 6. 2021.

Program je rozdělen do dvou částí. 

I./ První část je zaměřena na jednotlivé akce uskutečňované v řá-
dech max. dnů. Maximální výše dotace v jednotlivém případě 
(účelu) je stanovena na částku 7.000 Kč. Každému žadateli je 
umožněno podat žádost na vícero účelů (akcí). Na tuto část pro-
gramu je určeno celkem 200.000 Kč. 

II./ Druhá část je zaměřena na aktivity, které mají charakter celo-
roční, opakující se činnosti. Může se jednat např. o příspěvek na 
celoroční provoz daného spolku či organizace. 
Dále je zde možné získat podporu na pořízení či opravy movitého 

hmotného majetku či na opravy(zhodnocení) nemovitostí užíva-
ných žadateli. V této druhé části požadujeme v žádosti uvést ná-
vrh rozpočtu dané akce se stručným komentářem zejména jejich 
přínosů. Maximální výše dotace v jednotlivém případě (účelu) je 
stanovena na částku 50.000 Kč. Každému žadateli je umožněno 
podat žádost na vícero účelů (akcí). Na tuto část programu je 
určeno celkem 350.000 Kč. 

Žadatelé o podporu berou na vědomí, že požadovaná částka 
může být Radou města snížena, aby bylo uspokojeno více ža-
datelů. Žadatelé o podporu berou rovněž na vědomí, že podpora 
nebude poskytnuta tomu žadateli, který řádně nevyúčtoval 
podporu za r. 2020, pokud takovou obdržel. Dále berou na vědo-
mí, že požadovaná částka a schválená podpora bude obvyklým 
způsobem zveřejněna (web města, Blovické noviny, úřední des-
ka).

Podpora bude vyplacena bezhotovostním převodem nebo vypla-
cením z pokladny města do 30 dní od uzavření Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnutí dotace (vzor v příloze č. 2).

Podpora za rok 2021 bude nejpozději do 31. 12. 2021 vyúč-
tována – příjemci předloží do tohoto termínu Čestné prohlášení 
o využití podpory včetně všech požadovaných dokumentů fyzicky 
na podatelnu MěÚ Blovice popř. elektronicky na e-mail: martina.
benesova@mublovice.cz.

Informace o programu: Martina Benešová, tel. 371 516 126

V Blovicích 14. 4. 2021
Bc. Robert Zelenka, starosta města Blovice
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MĚSTSKÝ ÚŘAD INFORMUJE – TELEFONNÍ SEZNAM ZAMĚSTNANCŮ MĚSTA BLOVICE

Ústředna 371 516 111

Vedení města Jméno 371 516 Funkce Mobil

Zelenka Robert Bc. 111 starosta 602 466 115

Hodek Michal Ing. 122 místostarosta 724 517 402

Kybic Václav Bc. 124 tajemník MěÚ 724 160 794

Odbor ekonomický a rozvoje města Bočková Michaela Ing. 135 vedoucí ekonomického odboru, projekty, 
dotace 723 007 886

Benešová Martina 126 fakturace

Bláhová Jana Ing. 155 odpady, místní poplatky

Čejková Jitka 171 personální a mzdová účetní

Kolářová Pavlína 154 účtárna

Vacíková Pavla 142 pokladní

Vojtěchová Jaroslava DiS. 152 majetkoprávní činnost

Odbor sociálních věcí a zdravotnictví Berkovcová Jindřiška DiS. 138 vedoucí sociálního 
a zdravotního odboru 778 724 982

Duníková Libuše DiS. 165 veřejný opatrovník, sociální kurátor 725 554 474

Havlíková Ilona Bc. 168 OSPOD 725 554 473

Hrabalová Šárka DiS. 162 OSPOD 778 724 981

Tolarová Jitka Mgr. 169 OSPOD 731 132 913

Odbor správní a vnitřních věcí Šabatová Helena Mgr. 143 vedoucí odboru správního  
a vnitřních věcí, přestupky

Oddělení vnitřních věcí Beníšková Eva 121 sektretariát

Hambergerová Irena Ing. 125 Oddělení vnitřních věcí – přestupky

Dardová Ivana Ing. 141 podatelna

Michálková Eva 149 podatelna

Oddělení správní Brejchová Hana Bc. 133 vedoucí správního oddělení, matrika, 
st. občanství, ověřování 607 977 755

Havlová Renata 172 EO III, OP, CP, ohlašovna

Kovářová Jiřina 140 EO III, OP, CP, ohlašovna

Šimková Jana 182 EO III, OP, CP, ohlašovna

Oddělení školství a památkové péče Hájková Kateřina Mgr. 166 vedoucí oddělení školství a památkové 
péče, koordinovaná stanoviska 607 977 761

Sladká Martina Bc. 167 správa  hřbitova

Odbor stavební a dopravní Mašková Anna Ing. 179 vedoucí odboru stavebního a dopravního 724 549 312

Oddělení dopravní Váňa Zdeněk 173 vedoucí oddělení dopravy, evidence 
vozidel

Hájek Miloš 175 řidičské průkazy

Hellerová Věra Ing. 136 zvláštní užívání komunikací

Piherová Tereza Ing. 137 zvláštní užívání komunikací

Šindelář Michal 174 evidence vozidel

Oddělení stavební Baumruková Lucie 129 stavební

Baumruková Simona 151 stavební

Krausová Hana 128 stavební

Podušková Lenka 145 archiv

Oddělení územního plánování Hozmanová Monika 183 GIS

Kutschka Nikola Bc. 184 územní plánování

Odbor životního prostředí Kos Jiří Ing. 156 vedoucí Odboru životního prostředí – 
lesy, myslivost, rybářství 728 242 877

Černá Zlatuše Ing. 157 vodní hospodářství

Dražská Zuzana 158 OPK, ZPF, OOZ, RLP

Gregorová Jitka 159 ovzduší, odpady

Hurtová Naděžda 127 vodní hospodářství

Obecní živnostenský úřad Růžičková Věra Ing. 131 vedoucí Obecního živnostenského úřadu 607 977 742

Boháčová Jana 170 založení živnosti

Milotová Pavla Bc. 139 založení živnosti

Sedláček Petr Bc. 161 krizové řízení, kontroly ŽÚ 725 042 483

Městská policie Hudák Ján 178 strážník Městské policie 724 527 787

Tříska Václav 176 strážník Městské policie 724 514 010

Oddělení ICT Wild Ondřej 148 vedoucí ICT 724 250 651

Kadeřávek Jan Mgr. 134 informatik 724 943 612

Komunální údržba Seidl Miloš Ing. 130
vedoucí oddělení komunální úržby, 
nevyvezou popel, nesvítí světla

606 186 368

Hajný Šindelář Radek DiS. 132 správa městských lesů 724 525 972

Plzeňské služby – správa nemovitostí 177 bytové hospodářství
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Ze starých kronik...
PAMÁTNIK OCHRANNÉHO MĚSTA BLOWIC 1839 ROKU

Pokračování přepisu od str. 23

Pokračování dějin

Dle  sčítání  lidu  r.  1730  bylo  na  zdejší  osa-
dě 2 466 duší, z kterých připadalo 1 761 na 
kostel sv. Jana Ev. v Blovicích, 500 na filiální 
kostel sv. Václava ve Žďáře a 205 na menší 
kapli sv. Mikuláše v Domyslicích.

V  průčelí  kostela  postaveny  do  výklenků 
23 září 1845 kamenné sochy svatých patro-
nů  českých:  sv.  Vojtěcha,  Prokopa,  Cyrilla,  
Methoděje, Jana Nep. a Václava.
Umělecké dílo to, které vykonal Pražský so-
chař  Marx,  stálo  dárce  Jana  hraběte  Kolo-
vrata Krakovského na 4 000 zl.
Věž kostela spočívá na západní hlavní zdi, 
a na klenutí chrámu podchycena mohutnými 
pilíři.
Tři zvony, zavěšeny na zvonici,  jsou zasvě-
ceny sv. Janu, Josefu a Vojtěchovi.
Na všech vyznačeny  jsou nápisy  téhož ob-
sahu a to:
Josef  Maria  Krakowský  sv.  řím.  říše  hra-
bě  z  Kolovrat  svobodný  Paň  z  Újezd,  Paň 
na  Březnicy  a  Hradissti,  cís:  král:  skutečný 
komorník,  Ernestina  Krakowský  sv.  řím. 
říše  hraběnka  z  Kolowrat  rozená  hraběnka  
z Sslik. Lito v Praze dne 11 dubna 1818 od 
Karla Bellmanna cýs: kral: zvonaře.
Při kostele Blovickém, kolem kterého se jin-
dy  hřbitov  rozkládal,  nalézá  se  hrobka  hra-
běcí  rodiny  Kolovratů  Krakovských  a  Palffy 
z Erdödu, vystavěná  r. 1833 Janem hrabě-
tem Kolovratem Krakovským.
Kaple kryptní vysvěcena 13 března 1837 Ne-
pomuckým vikářem P. Josefem Zemanem.
Do  hrobky  přivezeny  3.  září  1833  tělesné 
ostatky,  jež  dříve  uloženy  byly  na  hřbitově 
Březnickém u sv. Rocha a sice:
1. srdce arcibiskupa Pražského Aloise Kolo-
vrata ve střbrné popelnici.
2. František Kolovrat (dítě, bratr Jana Kolovrata)
3. Valburga Kolovratová, rozená Morzínová, 
matka,
4.  Arnoštka  Kolovratová,  rozená  Šliková, 
nevl. matka
5. Josef Maria Kolovrat otec Jana Kolovrata, 
jenž hrobku vystavěl.
Dne  25  ledna  1837  pohřbena  tu  hraběnka 
Antonie, sestra hraběte Jana Kolovrata.
9. července 1874 převezeny sem ze Štýrské-
ho Hradce Žofie Palffy roz. kněžna Jablonov-
ská, matka a Antonie Pallfy, sestra panující-
ho hraběte, jehož otec Alois hrabě Palffy tu 
též 6 února 1876 k věčnému spánku uložen.
Dle Aloise Hovorky z Březnice r. 1905 „Zapo-
menuté rovy“ došlo k převezení následovně:
Farář Vacovský v Březnici a měšťané tamní 
žádali  postavení  stodoly  ve  farním objektu. 
nebyla  povolena  proto,  že  nebylo  místa, 
a sám direktor, jako Němec a cizák byl toho 
odpůrcem.
Farář a měšťané podnikli stavbu stodoly na 
drahách,  panském  to  pozemku,  jak  pozdě-

ji  bylo  zjištěno  cestou  sporu,  jelikož  obec 
Březnice si také tento pozemek vlastnila.
Stavbu další, vrchní zakázal a farář, maje za 
to, že pozemek patří obci, stavěl dál a sto-
dolu dostavil.
Vrchní mezi tím ustavičně popouzel hraběte 
Hanuše proti měšťanům a faráři.
Na naléhavou žádosť březnických měšťanů 
byla deputace připuštěna. byli přivítáni vrch-
ním, který ani hraběti deputaci osloviti nedal, 
slovy:  Dokonalý  to  otec  duchovní,  který  se 
opovažuje  zpupnosť  svou  naproti  vrchnosti 
zakrývati  výhrůžkou, že  těla v Pánu zesnu-
lých hraběcích předků na hřbitově Březnic-
kém  neodpočívají  na  půdě  vrchnostenské, 
ale na půdě obecní.
Co  pravíte?  vzkřikl  hrabě  vyděšen  a  klesl 
zpět do pohovky. Vrchní chlácholil rozhněva-
ného hraběte s tím, že přeložením hrobky do 
Blovic odpadne panské záduší faře Březnic-
ké. Hrabě obrátil se k deputaci a třesoucím 
hlasem řekl:
Pánové,  vy  můžete  vystavěti  svému  faráři 
na  panských  drahách  ještě  jednu  stodolu, 
a hrabě Kolovrat nebude Vám činiti žádných 
překážek více, – ale těla mých předků, Bůh 
mi svědkem, na březnickém hřbitově spočí-
vati nenechám.
Po té odešel do vedlejší komnaty a krátce na 
to odejel.
Další  deputace  nebyly  připuštěny,  ač  Kon-
sistoř  vyšetřila,  že  farář  výrok  ohledně  ze-
mřelých neučinil.
S  povolením  Konsistoře  byly  pak  r.  1833 
ostatky převezeny.

Rodina Karlů ze Svárova,  jíž náleželo pan-
ství Hradišťské, zakládala nadace a fundace 
při kostele a faře Blovické.

Tak  založil  roku  1631  Jan  Václav  Karel 
z Svárova při  kostele  kapitál  1 000 kop gr.  
Markéta Karlová rozená Hradišťská z Hořo-
vic odkázala ke kostelu 350 kop gr.
Krištof  Rudolf  z  Svárova  ze  dne  16  prosin-
ce  1662  faráři  Blovickému  8  strychů  žita 
4 strychy pšenice; varhaníku a kantoru při faře 
a kostele na penězích 28 zl. 40 kr. 6 strychů 
žita,  2  strychy  pšenice;  literátům  jednoho 
skopce, půl sudu piva a jeden dobrý starý sýr.
Kateřina  Kokořová  roz.  ze  Svárova  činí 
8. července 1650 odkaz kostelu Blovickému 
ve výměře 9 strychů polí a louku.
V Knize urbářské z r. 1686 uvádí se při faře 
Blovické polí pod 67 str. fundačních polí pod 
28 str., lučného pod 20 vozů sena.
Dále vypočítávají se tam desátky ze vsí, po-
vinnosť robotovati faráři a dávka tak zvaného 
letníku,  obnášející  z  každé  krávy  buď  půl 
žejdlíku másla, nebo 4 kr.
Varhaníkovi  a  kantorovi  patří  kromě  výše 
uvedeného ještě 2½ str. žita, 2½ str. Pšeni-
ce, 1 str. hrachu a ½ str. ovsa s povinností, 
by  při  zádušních  mších  se  zpívala  píseň: 
„Každého  dne  chvály  hodné  vzdej  Marii 
duše má“.

Posloupnosť farářů a později děkanů Blovic-
kých jest následující:

Od r.    1648–1668  Petr Alexius Šmálek
    1668–1697 Kašpar Jakub Tošner
Od roku  1697–1733  Jan Jiří Straka
    “         1733–1771  Vojtěch Josef Straka
    “         1771–1780  Benedikt Scholtz
    “         1780–1802 Ignác Frant. Rabbas
    “         1802–1830 Josef Jan Scholtz
    “         1831–1832 Martin Liška
    “         1832–1845 Šimon Häuplík
    “         1845–1869 František  Vacek.;  on 
jest prvním děkanem Blovickým od 4 června 
1846.
    “         1869–1898 Jan Kratochvíle vikář
    “         1898–1906 Jan Dušek
    “         1906–1920 Jan Soldát
    “         1921–1937  Václav Buzek

Nedaleko  děkanského  kostela  je  hřbitov, 
který  tu  založen  po  vyhlášení  císařského 
nařízení  r.  1774  kterým  se  zrušují  hřbitovy 
v městech, městečkách a vsích se nalezající 
a zároveň se ustanovuje, že kromě míst oby-
dlených pohřebiště nalezati se musí.
Hřbitov  obehnán  jest  vysokou  zdí,  na  jejíž 
vystavění povoleno guberniálním nařízením 
a  svolením  Krajského  úřadu,  dne  3  února 
1784 395 zl.
Na hřbitově zdejším spí  tichý a klidný spá-
nek  tři  velice  zasloužilí  spisovatelé  čeští: 
V.M.Bělohohrobský, Vojtěch Jirota a Franti-
šek Jaroslav Kamenický.
Životopis:
Vojt. M. Bělohohrobský, jehož rodné příjmení 
jest Vejskrab, narodil se v Černovicích u Tá-
bora 21 dubna 1839. Studoval na německé 
reálce Budějovické, kde z  jeho  jména udě-
lali  Veissgrab,  a  pak  na  učitelském  ústavu 
tamtéž v  letech 1859–60. Zde prvními pra-
cemi  literárními přispíval do Oulu, časopisu 
od chovanců ústavu psaného, jehož redakci 
později  vedl.  Po  absolvování  učitelského 
ústavu stal se podučitelem v Merklíně, kde 
strávil školní rok 1860–61 po té povolán za 
podučitele do Blovic.
Tu  pracoval  mnoho  literárně,  jsa  pilným 
spolupracovníkem  jak  zábavných  tak  i  od-
borných  časopisů  jako:  Besedníka,  Školní-
ka, Pěstouna, Poutníka od Otavy, Otavana, 
Práchně, Zábavních Večerů, Květů a Humo-
ristických Listů.
R. 1866 stížen prsní nemocí přestal vyučo-
vati a po dlouhé a trapné nemoci 29 červen-
ce 1869 zemřel. Básně a deklamace Bělo-
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hrobského  sebrali  členové  akademického 
spolku „Radbuza“ vydavše je tiskem r. 1883.

Jirota  Vojtěch,  rodné  jméno  bylo  Heinrich, 
narodil  se  v  Blovicích  5  února  1851.  Studo-
val v Plzni a Klatovech, načež odebral se do 
Prahy na studie fakulty lékařské. Nedokončiv 
študií zemřel 22 července 1872. Z prací jeho, 
které mu brzy  čestné místo mezi  spisovate-
li  pojistily,  jsou:  Jan  Roháč  z  Dubé,  činohra 
(úryvek), Z předsíně ministrovy; On žárlí (ve-
selohra o 2 dějstvích) Jen peněžitou (komic-
ký  výstup  se  zpěvy)  Hrdinové,  čili  zrušený 
Konkordát (žert v 1 dějství) Tajný dopisovatel 
(veselohra)
Z novel uvedeny buďtež:
Čarovné zvuky čili Žebračka, Sklepník, Purk-
mistrovic Emilka, Chaloupka a j.
Dále  přispíval  do  Šumavana,  Obrazů  života 
a Politiky.

František Jaroslav Vacek-Kamenický.
Narodil  se  24  ledna  1806  v  Kamenici  nad 
Lípou  v  Táborsku.  Studia  gymnasijní  odbyl 
v  Jindř.  Hradci  a  filosofická  v  Praze,  načež 
vstoupil  r.  1827  v  Č.  Budějovicích  do  semi-
náře,  kde vysvěcen na kněžství  dne 25 čer-
vence 1831. Z Březnice, kde byl kaplanem zá-
meckým, přišel jako farář do Týnce u Klatov. 
Potom stal  se  farářem v Merklíně, a  r. 1846 
děkanem v Blovicích (kam přibyl 12 září 1845), 
kde zůstal až do své smrti 23. břez. 1869.
Z počátku vydával své písně po různu a tepr-
ve r. 1833 vyšly od něho „Písně v národním 
českém duchu“,  jež by vše způsobilými hu-
debními skladateli v hudbu uvedeny, staly se 
skutečnými písněmi národními.
V elegii dosáhl Vacek znamenitého úspěchu 
v básni „Elegie nad hrobem mé matky“.
V  dějepravném  básnictví  vynikl  Vacek  ve 
větší práci „Svatý Václav“ (1844) která pojata 
do větší sbírky nadepsané „Lilie a růže“ cy-
klus to básní, v nichž opívá nejstarší dějiny 
České až do Břetislava I.
Z  překladů  máme  od  Vacka  z  němčiny 
Veldenovu  povídku  „Dívčí  boj“  z  angličtiny 
pojednání  cestovatele  Georga  Robinsona 
„Čtrnáct  dní  v Palestině“,  z  italštiny několik 
znělek Petrarkových a  z polštiny písně Ko-
chanovského.
Kromě  udaných  prací  nalezáme  v  různých 
časopisech  od  Vacka  uveřejněné  literární 
příspěvky v Čechoslavu, Časopisu Českého 
Musea,  Časopisu  pro  katolické  duchoven-
stvo,  Poutníku  Slovanském,  České  Včele, 
Časopisu „Jindy a Nyní, atd.
Dálé  vyšly  tiskem  „Pohřební  řeč  nad  rakví 
paní  Antonie  hraběnky  z  Kolovrat“  držená 
v Blovicích 25 ledna 1837, a „Besední čtení“ 
které Vacek 3 března 1862 v besedě Blovic-
ké sám předčítal.

Na  náměstí  Blovickém,  majícím  rozlohu 
0,76 ha stojí kamenná socha sv. Jana Nep. 
z roku 1707.
Na jižním konci stávala kaple sv. Markéty, ku 
které  odkázala  Markéta  Karlová  z  Svárova 
rozená Hradišťská z Hořovic 300 kop grošů. 
Kdy kaple byla zbořena, není známo.
V protokole ze dne 26 února 1787 sepsaném 
král.  krajským  komisařem  Schmeltzernem 

a  ředitelem  panství  Hradišťského  Jägrem 
stojí psáno, že  jmění kaple sv. Markéty,  jež 
uzavřena býti má, obnáší 3 355 zl. 20 kr.

Severní strana náměstí ohraničena  jest bý-
valým  radním  domem.  Budova  tato  vysta-
věna r. 1825 na místě starého stavení, které 
roku 1809 koupili a zbořili čtyři občané Blo-
vičtí a to:
Matěj Hrabačka, Matěj Krakeš, Jan Budilov-
ský a Fr. Vinter.
v  Blovicích  založen  více  jak  před  250  lety 
ústav pro chudé ženy.
Dne 3 září 1833 za příčinou převezení ostat-
ků  rodičů  a  bratří  Jana  hraběte  Kolovrata 
Krakovského  do  rodinné  hrobky  zdejší  roz-
šířen  ústav  o  3  nadační  místa,  jehož  roční 
požitek obnáší: 226 zl. 80 kr. 2 sudy a  jed-
no vědro piva, 13 měr pšenice, 54 měr žita, 
13 měr  ječmene, 13 měr hrachu a 18 sahů 
dříví.

V lese Kamensku, o kterém tvrdí, že tu stá-
vala, na místech staré hájnice, zaniklá osa-
da, prokopati dal ředitel panství Hradišťské-
ho, pan Jan Žák, několik mohyl, z devíti zde 
objevených.
Našlo se však, že pochází z doby pozdější; 
na mnohem větší stáří ukazovaly  jiné 2 po-
hanské  prozkoumané  hroby,  v  sousedním 
lese Štítovském, z nichž vykopány popelnice 
a broncové předměty.

Mezi  Hradištěm,  Blovicemi  a  Kocenicemi 
nalezeny r. 1884 na poli čk 155 rolníka Sut-
nara z Hradiště pohanské mohyly. Při kopá-
ní objevilo se mnoho předmětů bronzových, 
železných,  hliněných,  neshořelé  kosti,  jan-
tarové i zlaté věci. Vše to uloženo v hraběcí 
starožitné sbírce na „Kozlu“ u Štahlav.

 Přepsala: D. Š.

Zdroj:
Památnik ochranného města Blowic, str. 23– 30, 
dostupné z: http://www.portafontium.eu/iipi-
mage/30560322
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Blovické stopy významných plzeňských 
podnikatelů

Plzeňský rodák Jan Cingroš se narodil 
17. července 1841 v Bolevci. Svůj podnik, 
který byl svého času jednou z nejvýznam-
nějších kamenických firem v tehdejším 
Rakousko-Uhersku, založil v roce 1866 za 
hlavním plzeňským nádražím mezi ulicí Bož-
kovskou a Koterovskou (tam se na nádvoří 
bývalé továrny zachoval do současnosti 
„vzorník dlažby“ – obr. č. 1a, 1b). V Cingro-

šově továrně začala fungovat první česká 
brusírna žuly, syenitu a porfyru. Jako první 
v rakousko-uherském císařství využíval páru 
k pohánění strojů pro řezání a leštění kame-
ne. Věnoval se také kreslení a modelování, 
což později využil při navrhování podstavců 
pro památníky i umělecky řešené náhrobky.
Hned v začátcích podnikání si Jan Cingroš 
pronajal lom na kámen v nedalekých Chvá-

lenicích, kde do- 
býval materiál 
na dláždění pl-
zeňských chod-
níků a silnic i pro 
zakázky mimo 
město. Postup-
ně pak kupoval 
i další lomy v Če-
chách i po celé 
Evropě – mra-
mor na výrobu 
pomníků, památ-
níků a podstavců 
odebíral od jedné rakouské firmy, kámen 
těžil ale i v Německu, Švédsku či Rusku. 
Nejlepší reklamou pro Cingrošův podnik byla 
realizace monumentálního podstavce pro 
pomník Marie Terezie1, který byl v roce 1888 
odhalen Vídni (obr. č. 2). Na této zakázce 
pohořelo pět renomovaných firem, Cingroš 
zvítězil díky kráse jeho leštěné několikaba-
revné členité žuly. Měla objem 400 m3 a v le-
tech 1883–1885 ji řezalo, brousilo a leštilo 
150 dělníků. Cingroš část pomníku věnoval 
císařskému dvoru v očekávání dalších stát-
ních zakázek. Věhlas firmy dostoupil vrcho-
lu, když do areálu závodu v Plzni přijel roku 
1885 císař František Josef I. s doprovodem2 
a udělil Janu Cingrošovi titul „dvorní mistr 
kamenický“.
Práce firmy Cingroš brzy přesahovaly hra-
nice Plzně. „Cingrošova žula“ byla s velkým 
úspěchem použita na dalších exkluzivních 
vídeňských stavbách – honosném paláci 
americké pojišťovny Equitable nebo v in-
teriérech univerzity. Jeho nejvýznamnější 
díla zdobila Vídeň, Madrid, Budapešť, ale 
putovala také na parníku do New Yorku. Za 
jeho nejlepší kamenná díla je považován 
Mickiewiczův pomník ve Lvově či památník 
vítězství v Darmstadtu. Výrobky firmy byly 
vyváženy do celé Evropy. Renomé závodu 
neustále zvyšovaly úspěchy na četných 
výstavách, v Sofii, Terstu, Chebu, Českých 
Budějovicích či Praze. Cingroš vystavoval 
i v americkém Chicagu. To nejlepší z firmy 
bylo předvedeno také na Jubilejní výstavě 
v Praze roku 1891. Na přelomu 19. a 20. sto-
letí pracovalo ve firmě na 500 lidí. Zvládnout 
všechny zakázky pomohlo také otevření ob-
chodních zastoupení v Olomouci, Budapešti 
a Vídni. Rozvoj firmy donutil majitele, aby 
v roce 1889 koupil blízko Plzně u Nadryb 
tzv. Valentův mlýn na Berounce s okolními 
pozemky, kde vybudoval filiálku firmy (za-
městnávala téměř sto lidí) včetně rodinné 
vily. Na začátku 20. století postavil plzeňský 
stavitel Josef Pašek v Plzni v Bezručově uli-
ci pro Cingroše třípatrový dům vyzdobený 
Alšovými sgrafity a obložený samozřejmě 
leštěnou žulou (obr. č. 3). 
Jan Cingroš se oženil s Barborou Zedníko-
vou z Křimic a měli spolu čtyři děti. Byl vel-

JAN CINGROŠ

Jan Cingroš

obr. č. 1a – jedna z budov bývalé továrny v Koterovské ulici.

obr. č. 1b – vzorník dlažby na nádvoří bývalé továrny.
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obr. č. 3 – žulový obklad přízemí Cingrošova domu v Bezručově ulici

obr. č. 2 – pomník Marie Terezie ve Vídni (autor © BwagCC-BY-SA-4.0 )

mi aktivní ve společenském a veřejném životě města. Byl členem 
Sokola, Řemeslnické i Měšťanské besedy. Zapsán byl i v Pražském 
kamenickém spolku, kde založil podpůrný fond pro zchudlé členy. 
Působil v ředitelství Občanské záložny a zastával post rady obchod-
ní komory. Zemřel v březnu 1906 v italském Milánu. Do vedení firmy 
se postavil nejstarší syn Karel a synovec Václav. Společnost nadále 
prosperovala a podílela se na kamenických doplňcích významných 
plzeňských staveb – Městské spořitelny či Občanské záložny. Mi-
mořádně povedené a krásné jsou rodinné pomníky významných 
plzeňských občanů – architekta a stavitele Eduarda Kroha, sládka 
a průmyslníka Adolfa Pytlíka (obr. č. 4), obchodníka a mecenáše Au-
gustina Fodermayera i císařského rady a továrníka Jindřicha K. Ru- 
dolfa. Na plzeňském Ústředním hřbitově odpočívá pod „svým“ ná-
hrobkem i zakladatel firmy Jan Cingroš (obr. č. 5).
V roce 1911 získala firma Cingroš zakázku na vybudování pomníku 
pro herce, režiséra a vlastence J. K. Tyla (obr. č. 6), s jehož realizací 
měla ale firma velké problémy. První zpoždění dokončení památníku 
způsobila první světová válka, ale ani po ní se dílo nedařilo dokončit. 
Hotové bylo až v roce 1926. První světová válka znamenala hluboký 
propad v zakázkách firmy, proto bylo v roce 1919 rozhodnuto o pro-
deji areálu v Nadrybech, pouze rodinná vila zůstala dál v majetku 
rodiny. Firma Cingroš se v dobách první republiky významně podí-
lela na městských stavbách. Od roku 1925 firmu řídil Karel se svojí 
sestrou Zdenou Havránkovou, roku 1937 se stal jediným vlastníkem. 
Zájem o zakázky však slábl. Důvodem bylo stále větší užívání umě-
lého kamene. Roku 1944 přišel úpadek. Firma zastavila provoz, šla 
do likvidace a slavná tradice byla po mnoha desetiletích ukončena.
V Blovicích postavila firma Jana Cingroše několik pomníků. Na Hradišti 
u zámku je to pomník občanům Hradiště, kteří padli v 1. světové válce, 
na blovickém hřbitově pak pomníky učitele a básníka Bělohrobského,
děkana a básníka Kamenického a děkana Kratochvíleho nebo také 
hrobka rodiny významného blovického podnikatele a politika J. F. Kar-
líka (obr. č. 7) s charakteristickými rysy Cingrošovy řemeslné práce.

Irena Hambergerová, MěÚ Blovice

Poznámky v textu:
1) Na Cingrošově podstavci sedí císařovna na trůně, obklopena dvořany, minis-
try a generály. Sochu zhotovil sochař Kaspar von Zumbusch. Za pozornost stojí 
hlavně jezdecké sochy čtyř nejslavnějších vojevůdců tereziánské doby – gene-
rálů Laudona, Trauna, Dauna a Khevenhüllera.
2) V roce 1885 se císař osobně účastnil vojenských manévrů v okolí Plzně  
a několik dní v Plzni pobýval.
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obr. č. 5 – Cingrošova hrobkaobr. č. 4 – hrobka Adolfa Pytlíka

obr. č. 7 – rodinná hrobka Karlíkových v Blovicích.

Zdroje:
Silovský, Ladislav. Slavné plzeňské firmy a podnikatelé. Starý most s.r.o. Plzeň. 
2019
Matrika narozených „Plzeň 020“, str. 51; dostupné z https://www.portafontium.
eu/iipimage/30067204/plzen-020_0530-n?x=586&y=-16&w=455&h=254
Pzeňské dvorky; dostupné z http://www.plzenskedvorky.cz/default/dvorek/32
Fotografie Jana Cingroše – Wikipedie; dostupné z https://cs.wikipedia.org/wiki/
Jan_Cingro%C5%A1#/media/Soubor:Jan_Cingros_1899_Narodni_album.jpg
Fotografie pomníku Marie Terezie ve Vídni – Wikipedie; dostupné z https://co-
mmons.wikimedia.org/wiki/File:Wien_-_Maria-Theresien-Denkmal_(2).JPG?u-
selang=cs#file; 
Ostatní zdroje a foto – archiv města

obr. č. 6 – Pomník J. K. Tyla
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MĚSTO BLOVICE A ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ

Město a životní prostředí

V předjarním období se řeší úpravy vege-
tace častěji než jindy. Rychlým mýcením se 
nám povedlo „zvednout“ cihelnu, nezapomí-
náme ale ani na stromovitou vegetaci kolem 
bytových domů nebo v ulicích města. V této 
souvislosti bychom se rádi zmínili o někte-
rých plánech na výsadbu v letošním roce. 
Hlavním účelem této výsadby bude zvýšení 
podílu stromů ve městě; tyto stromy působí 
jako přírodní klimatizace, zároveň jako bari-
éra proti větru a prachu. 
V rámci výzvy „Stromy 2021“ Nadace ČEZ 
se nám podařilo získat cca 121 tisíc Kč na 
výsadbu dřevin ve třech lokalitách měs-
ta, a to u bytových domů v ulici 5. května 
661, 628 a 629 a ploch v ulici Kamenického 
v okolí hřbitova. 

V první lokalitě zatím stromovitá vegetace 
zcela chybí, jsou tu pouze travnaté plochy; 
plánována je zde výsadba pěti jedinců lípy 
velkolisté. Podobná situace je v prostoru 
mezi bytovým domem 628/629 a místní ko-
munikací. Zde je plánována výsadba pěti 
stromů javoru mléče, které budou doplněny 
devíti keři meruzalky alpské. 
Ve třetí lokalitě bude výsadbě předcházet 
kácení a revitalizace plochy. Poté bude 
u hřbitova provedena výsadba 10 ks třešní 
ptáčnice, 4 ks jeřábu ptačího a doplnění 7 ks 
meruzalkou alpskou. 
Do tohoto projektu bude zapojena široká ve-
řejnost. Výběr lokalit byl zvolen na základě 
požadavků místních občanů. Na sázení se 
budou aktivně (pod odborným dohledem) 

podílet děti ze Základní a Mateřské školy 
Blovice v rámci praktické výuky v oblasti 
přírodovědy. 
Další příležitosti k získání finanční podpory 
na výsadbu městské zeleně poskytuje ná-
rodní program Životní prostředí Státního fon-
du životního prostředí. Město zpracovalo žá-
dost o podporu ve výši 205 tisíc Kč s názvem 
„Dosadba dřevin města Blovice 2021“.
V rámci tohoto projektu je výsadba pláno-
vána na pozemcích v prostorách mezibloků 
a volného prostranství. Cílem výsadby navr-
žených dřevin je především propojení ploch 
stávající městské zeleně. Navržené výsadby 
mají charakter stromořadí podél chodníků, 
parkovišť a hracích ploch pro děti. Do ale-
jových výsadeb v blízkosti budov jsou navr-
ženy okrasné dřeviny nižšího vzrůstu. Vyšší 
dřeviny budou vysazované do volnějších 
prostranství, kde nebude docházet k zastí-
nění budov nebo k možnému poškozování 
majetku v budoucnu. 
V tomto projektu jsou k výsadbě navrženy 
tři oblasti. První lokalitou je dětské hřiš-
tě u domu 661, které bude osázeno lípou 
mongolskou v počtu 10 ks. Druhá lokalita 
zahrnuje hřiště ve vnitrobloku mezi domy 
681–686. Tento prostor bude dosázen 10 ks 
dubu letního. Posledním místem je oblast 
mezi bytovým domem 679–680 a chodní-
kem; sem přijde 10 jedinců javoru mléče.
Věříme, že tyto dosadby, společně s ostat-
ními realizovanými z vlastních finančních 
prostředků, povedou ke zlepšení životního 
prostředí pro občany našeho města.

Pavel Vlach
člen Rady města Blovice

Vážení čtenáři,
v minulém čísle jsme otevřeli téma introdukovaných (záměrně či 
nezáměrně zavlečených) druhů. Shrnuli jsme obvyklé důvody pro 
introdukce a podrobněji jsme se podívali na rostlinné přistěhovalce. 
Dnešní díl tohoto seriálu bude věnován nepůvodním druhům živoči-
chů. A stejně jako v minulém díle, i dnes bude příspěvek vycházet 
z kapitoly Introdukované druhy z knihy Vlach, Chocholoušková – Bio-
logie všedního dne.

Záměrné introdukce živočichů
Záměrné introdukce živočichů mají stejně jako zavlékání rostlin his-
torickou tradici; docházelo k nim již od starověku, především v sou-
vislosti s hospodářským významem zavlečených druhů, živočichové 
byli a jsou chováni jako domácí mazlíčci, řada druhů hmyzu byla 
introdukována v rámci biologického boje proti nepůvodním škůdcům.

Symboly ochrany přírody

Ilustrační foto: V loňském roce byla provedena výsadba stromů např. ve Fügnerově ulici

Obr. 1: Australská krajina zničená králíkem divokým. Králíci u napajedla v obdo-
bí aplikace myxomatózy. Foto: neznámý autor, 1938
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I dobře míněné introdukce z relativně ušlechtilých důvodů často končí 
fiaskem. „Nejpopulárnější“ je asi zavlečení králíka divokého do Aus-
trálie. Králík byl do Austrálie dovezen v polovině 19. století. Jeho invaze 
byla velmi rychlá a nelítostná; na značném území konkurenčně vytlačil 
původní druhy a jeho pastva vedla ke zničení rozsáhlých území, která 
kvůli absenci vegetačního krytu erodovala. Tradiční způsoby likvidace 
lovem a přirozenými predátory nebyly účinné; později byl tedy do Aus-
trálie dovezen další organismus – virus myxomatózy, který zlikvidoval 
asi 90 % králičí populace. Protože však zbytek králíků získal vůči tomu-
to rezistenci, brzy znovuosídlil území, ze kterých byl vyhuben.
Další „pohroma“, která potkala australské králíky, byl calicivirus, kte-
rý na konci 20. století unikl z experimentálních laboratoří. (Calicivirus 
likvidoval králíky rychle a ve velkém se všemi negativními důsledky 
toho faktu: zničení části australského hospodářství založeného na 
exportu králičího masa a kůží a zhroucení potravních řetězců, když 
dovezení predátoři, kteří měli likvidovat králíky, začali bez potravy lovit 
původní australské vačnatce).

Introdukce v řekách a rybnících
Přestože kromě kapra obecného ostatní druhy ryb nebo vodních or-
ganismů nehrají v našem hospodářství zásadní roli, jsou do našich 
vod pravidelně vysazovány nové a nové nepůvodní druhy organismů. 
Pstruh duhový je po kaprovi u nás druhou nejvýznamnější introdu-
kovanou rybou. Zavlékání této lososovité ryby do celého světa začalo 
na konci 19. století a díky těmto introdukcím patří v současnosti mezi 
nejrozšířenější ryby vůbec, protože se vyskytuje na všech kontinen-
tech. Pstruha duhového lze dobře chovat i v umělých podmínkách, 
protože ochotně přijímá granulovanou potravu; při nákupu pstruha 
v obchodech jde v 99 % případů právě o pstruha duhového z takových 
umělých chovů. K přirozenému výtěru dochází v našich podmínkách 
jen ojediněle; většina populací tak není etablovaná, ale závislá na vy-
sazování pracovníky Českého rybářského svazu.
Další introdukovanou rybou je siven americký. Také introdukce sive-
na má již více než stoletou historii; jeho vysazování probíhá od 80. let 
19. století. Šumavská populace zanikla někdy v 70. letech minulého 
století, stejně jako ostatní etablované populace, pravděpodobně v sou-
vislosti s výraznou acidifikací podhorských toků a nádrží. Protože je 
tento druh vůči nízkému pH však poměrně rezistentní (přežívá až hod-
noty kolem pH 3) byla v 90. letech minulého století provedena další 
introdukce do tří jezer v Jizerských horách (Bedřichov, Souš a Josefův 
Důl), která vedla k vytvoření recentních etablovaných populací.
Mezi nepůvodní druhy patří také amur bílý, introdukovaný do tehdej-
šího Československa v 60. letech 20. století. Amur je jednou z intro-
dukovaných druhů ryb, jejichž domovinou jsou řeky východní Asie. 
Do českých akvakultur a volných vod je vysazován především proto, 
že jeho potravou jsou vodní rostliny; nekonkuruje tak výrazně žádné-
mu z našich druhů ryb. Přestože se jedná o poměrně široce rozšířený 
a v České republice aklimatizovaný druh, nevytváří zde etablované 
populace, protože se v našich klimatických podmínkách nedokáže 
rozmnožovat. Nicméně se tak významně podílí na likvidaci těch po-
sledních zbytků vodních rostlin (často vzácných a zvláště chráněných), 
které nám ve stojatých vodách ještě zbyly.
Další druhy dovezené z východní Asie jsou tolstolobik bílý a příbuz-
ný tolstolobec pestrý. Oba druhy byly součástí introdukce asijských 
druhů ryb v 60. letech 20. století, podobně jako amur. Stejně jako amur 
nekonkurují našim původním druhům ryb, protože se jedná o fytoplan-
ktonofágy – této vlastnosti se také využívá ve vodárenských nádržích, 
kde především tolstolobik bílý plní roli přirozeného filtru likvidujícího 
přemnožený fytoplankton snižující kvalitu vody. Ani jeden z druhů 
u nás nevytváří etablované populace, protože podobně jako amur má 
u nás problémy s rozmnožováním.
Pokud je řeč o introdukcích do akvakultur, není možné opomenout za-
vlečení severoamerických druhů sumečka amerického a sumečka 
černého. Sumeček americký byl k nám zavlečen již na konci 19. století 
do jižních Čech, kde se jej povedlo namnožit natolik, že byla jeho ná-
sada rozesílána rybářským organizacím po celém našem území. My 
jsme našli tyto sumečky hojně v tůních kolem Lužnice – tento velmi 
žravý druh (vždyť sumečci byli původně dovezeni jako predátoři vod-
ních plžů v rámci biologického boje proti těmto přenašečům motolic)
zde likviduje populace zvláště chráněných druhů, jako je piskoř pruho-
vaný, sekavec dunajský nebo čolek obecný a čolek velký. 

Ve vodních ekosystémech dochází často také k dalšímu nešvaru, a to 
je přenášení druhů mezi povodími a úmořími. Historicky opakované vy-
sazování pstruha obecného z násad pochybného nebo neznámého pů-
vodu vedlo nejen k šíření nemocí, ale i k degradaci genofondu lokálních 
izolovaných subpopulací tohoto druhu. Těžko pochopit např. přenesení 
hlavatky podunajské z povodí Dunaje do Vltavy, nebo hojné vysazová-
ní ostroretky stěhovavé, původem taktéž v oderském a dunajském po-
vodí, všude po Čechách, v povodích Lužnice, Berounky, Vltavy a mnoha 
dalších. V souvislosti s přenesením je nutné zmínit také zvláště chráněný 
druh, želvu bahenní, o které jsem již v tomto seriálu psal. 

Nezáměrně zavlečení živočichové
Také některé druhy živočichů jsou zavlékány neúmyslně; tyto introduk-
ce patří většinou mezi zpočátku tiché svědky záměrných introdukcí. 
Často totiž dochází ke kointrodukcím, společnému zavlečení, tj. si-
tuaci, kdy je se záměrně introdukovaným druhem zavlečen například 
jeho parazit, ale podobně se k nám dostala řada druhů plžů v podobě 
vajíček na listech dovážené zeleniny, na rostlinách v akváriích nebo 
dovážených do akvakultur apod.
V řadě případů se v sekundárním areálu těchto zavlečených druhů nic 
nestane; kromě živné rostliny si ostatních druhů nevšímají a jejich koexi-
stence původní ekosystémy nijak „neobtěžuje“. Jindy může tato kointro-
dukce vést k zásadním invazím; za připomenutí stojí např. invaze karase 
stříbřitého a střevličky východní v akvakulturách, mandelinky brambo-
rové či plzáka španělského na polích a zahradách nebo motolice velké 
v chovech a populacích volně žijících jelenovitých savců.
Nu přátelé, druhý díl věnovaný introdukcím je za námi. Příště si povíme, 
proč jsou ve skutečnosti introdukované druhy problémem pro původní 
přírodu a podíváme se na různé „fígle“, které mají v dispozici nepůvodní 
druhy v novém areálu. A to už bude jen krok od povídání o druzích inva-
zivních, které nás čekají v červnovém předprázdninovém čísle. 

Pavel Vlach
Literatura:
Vlach P., Chocholoušková Z. (eds.) 2014. Biologie všedního dne. ZČU v Plzni, 
244 stran, ISBN: 978-80-261-0415-5

Obr. 2: Sumečkové černí z okolí Lužnice se zažívadly plnými čolků. Foto: David 
Fischer, 2012

Obr. 3: Plzák španělský způsobuje značné škody na polích a zahrádkách. Foto: 
Kjetil Lenes, 2005
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Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska, p. o., 
přestože skončil nouzový stav, musíme i nadále na základě platného 
pandemického zákona a z něj vyplývajících mimořádných opatření vyhlá-
šených vládou ČR a Ministerstvem zdravotnictví z důvodu zhoršené epi-
demické situace v souvislosti s výskytem koronaviru SARS-CoV-2 v ČR 
zůstat pro veřejnost uzavřeni. Nicméně stále pracujeme na dalších plá-
novaných akcích, které je a bude možné navštívit on-line virtuální formou 
prostřednictvím našich internetových stránek www.muzeum-blovice.cz, 
FB nebo IG nebo také nově prostřednictvím YouTube kanálu. Více aktu-
álních informací naleznete průběžně na výše uvedených zdrojích. 
Doufáme, že Vás naše on-line pořady zaujaly a budete s námi i nadále 
ve spojení, než nám situace opět dovolí otevřít brány zámeckého areálu 
Hradiště dokořán a přivítat návštěvníky osobně.

Mgr. Milan Procházka
PR pracovník a muzejní pedagog

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích

KALENDÁRIUM AKCÍ:

Základy genealogie – workshop (on-line), pokračuje

Ohlédnutí za výstavou Království hraček ze Skašova – 
výstava (on-line), pokračuje

Patronátní právo na panství Hradiště – přednáška (on-line), 
pokračuje

Životní příběh Hanuše Krakovského z Kolovrat – 
přednáška (on-line), pokračuje

Jan Sýkora (1933–2017). 
Blovický rodák a malíř Prácheňska – výstava (on-line), 
pokračuje

Osudy zámku Hradiště a jeho majitelů v letech 1945–1953, 
přednáška (on-line) od 20. 4.

Zámek Hradiště ve 2. polovině 20. století – přednáška 
(on-line) od 4. 5.

O kravách a lidech – výstava od 1. 5., 
(pokud dovolí mimořádná opatření vyhlášená vládou ČR 
a Ministerstvem zdravotnictví z důvodu zhoršené epidemické 
situace v souvislosti s výskytem koronaviru SARS-CoV-2 v ČR)
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Josef Hyan se narodil 14. října 1788 jako tře-
tí potomek a zároveň třetí syn kováře Josefa 
Hyana a Marie rozené Strialové z Nového 
Strašecí. Rodina byla velmi početná. Kromě 
Josefa registrují lokální matriky dalších třináct 
sourozenců. Ne všichni se bohužel dožili do-
spělosti. Sestra Kateřina zemřela v roce 1803 
ve věku pěti let. O Hyanově dětství, dospívání 
a přípravě na pedagogickou kariéru nelze příliš 
zjistit. Další zmínka se objevuje v kronice Vřes- 
kovic u Korunního, dnes Červeného Poříčí. 
Zde nastoupil v roce 1810 na místní školu jako 
pomocný učitel. 
V červnu 1812 odchází na obecnou školu do 
Žďáru nedaleko Blovic. K již učitelskému mís-
tu mu dopomohla známost s Kolowrat-Kra-
kovskými, vlastníky hradišťského panství. Ve 
školní budově našla jeho rodina i ubytování. 
V květnu 1813 se totiž oženil s Annou Marií 
Tlamkovou, dcerou pekaře z Nového Strašecí. 
Ve Žďáře a později v Blovicích se páru narodilo 
šest dětí. Nejstarší Jan Nepomuk Hyan v květ-
nu 1813, v letech 1817 až 1821 tři dcery Tere-
zie, Anna Magdaléna a Marie, a v roce 1823 
syn Josef. Ten se bohužel nedožil ani půl roku. 
O dva roky později přišel na svět jeho jmeno-
vec. Dědění jména po zesnulém sourozenci 
bylo v první polovině 19. století považováno za 
nevhodné. O osm dnů později zemřela zřejmě 
na následky porodu Anna Marie Hyanová. Syn 
Josef ji následoval v září téhož roku. 

Přízeň zámeckého pána dopomohla Josefu 
Hyanovi v roce 1823 k povýšení. Jak uvádí 
kronika Obecné školy ve Žďáru, přechází na 
dvoutřídní obecnou školu v Blovicích. Tento 
kariérní postup dlouholetých učitelů ze Žďáru 
býval pravděpodobně na hradišťském panství 
zvykem. Vrchnost se často stávala patrony 
školských zařízení a přispívala například na 
školní pomůcky chudších žáků. Místo po něm 
převzal podučitel Václav Straka. Na blovické 
škole vydržel Josef Hyan zřejmě až do konce 
svého života. Kronika fary však omezuje dobu 
jeho výkonu pedagogické profese v Blovicích 
na 41 let, tedy do roku 1864, kdy měl nejspíše 
odejít na odpočinek.
Už v době svého příchodu nebo o rok později 
převzal patrně i funkci správce školy, jak uvá-

dí inventář k fondu Farní školy. V Blovicích se 
v roce 1832 podruhé oženil s Apolenou Feur-
feilovou, dcerou panského krejčího z Hradiště. 
Na rozdíl od předchozího svazku vzešel z to-
hoto manželství jediný potomek, syn Vojtěch 
Jan Křtitel Hyan. 
Současníci znali Josefa Hyana nejen jako 
dobrého pedagoga, ale i organizátora ve-
řejného života. Jako na svého učitele na něj 
mohl vzpomínat například slavný židovský 
žurnalista Adolf Opper de Blowitz, dopisovatel 
anglických novin „The Times“. Hyanovým přiči-
něním také značně stoupl počet svazků školní 
knihovny, která je dnes součástí sbírek Muzea 
jižního Plzeňska v Blovicích. Řada z nich nese 
jeho podpis. Sám sepsal učebnici „Stručný ze-
měpis Čech, Moravy a Slezska“, používanou 
k výuce na blovické škole. V nekrologu o úmrtí 
Josefa Hyana ve Věštníku učitelském je popi-
sován jako „vřelý národovec, výtečný pedagog 
a hudebník“, který si získal velké zásluhy v ob-
lasti výchovy mládeže. 
Veřejná angažovanost se v době Hyanova 
života omezovala na působení v pěveckých 
uskupeních nebo prvních neprofesionálních di-
vadelních souborech. Jeho Školní deník zachy-
til pravděpodobně první zmínku o ochotnickém 
představení v Blovicích, které sehráli v češtině 
panští úředníci z Hradiště 14. září 1848 v blo-
vickém pivovaře. Spolkový život v celé své 
pestrosti, jak jej známe dnes, se v Habsburské 
monarchii začal rozvíjet až po pádu absolutis-
mu v 60. letech 19. století, tedy až v poslední 
dekádě Hyanova dlouhého života. 
Josef Hyan se tak naneštěstí nedožil dalších 
desetiletí, kdy se sny o politickém, sociálním 
a ekonomickém vzestupu českého národa čás-
tečně uskutečnily díky rozsáhlé liberalizaci po-
měrů v monarchii. Vzhledem k roku svého úmrtí 
se stal členem trojlístku významných osobností 
zemřelých v Blovicích v roce 1869, do kterého 
patří i o téměř dvacet let mladší děkan Jaroslav 
Vacek Kamenický a básník a spisovatel Vojtěch 
Mikuláš Vejskrab Bělohrobský, narozený dokon-
ce až v roce 1838. Hyan odešel z tohoto světa 
28. prosince 1869. Jako příčinu úmrtí uvedl lékař 
mrtvici. Místo svého posledního odpočinku na-
šel na starém blovickém hřbitově o tři dny poz-
ději. Jeho ostatky byly následně exhumovány 
a přeneseny na nové místní pohřebiště, kde je 
možné jeho hrob navštívit dodnes. 
Při příležitosti stoletého výročí úmrtí zmíněných 
osobností se v dubnu 1969 konala v původní 
budově tehdejšího Raušarova vlastivědného 
muzea, dnešního Muzea jižního Plzeňska v Blo-
vicích, výstava „Práce našich předních blovic-
kých osobností, vlastenců Bělohrobského, Ka-
menického a Hyana“. Přestože se o životě a díle 
Josefa Hyana nezachovalo příliš dokumentů, 
zapsal se svým profesním působením, vlaste-
neckým entuziasmem a sociální angažovaností 
do historie Blovic první poloviny 19. století. 

Mgr. Jaroslava Smetanová, 
Oddělení historie a společenských věd

Zdroje:
SOkA Plzeň-jih, fond Škola Vřeskovice, Kronika tri-
viální školy Vřeskovice 1788–1810, sg. ŠK 323, f. 1. 

Dostupné online na https://www.portafontium.eu/
iipimage/30460502/soap-kt_02078_skola-vreskovice-
-1788-1810_0040?x=-25&y=301&w=852&h=502
SOkA Plzeň-jih, fond ZŠ Žďár, Kronika obecné školy 
1878 – 1936, inv. č. 269, f. 6. Dostupné online na htt-
ps://www.portafontium.eu/iipimage/30560306/soap-
-pj_00463_skola-zdar-1878-1936_0060?x=-34&y=-
-6&w=720&h=424
SOkAPlzeň – jih, fond Děkanský úřad Blovice, Kronika 
fary 1864 – 1919, f. 282 – 283. Dostupné na https://www.
portafontium.eu/iipimage/30560011/soap-pj_00017_
dekanstvi-blovice-1864-1919_0410?x=15&y=-
-90&w=816&h=481
Červenka, Michal: Informační panely k výstavě „Vzpo-
mínka na blovické pedagogy Josefa Hyana, Františka 
Jaroslava Vacka Kamenického a Vojtěcha Mikuláše 
VejskrabaBělohrobského“. Blovice 2019.
Járová, Markéta: Farní škola Blovice 1804 – 1869. In-
ventář k fondu. Blovice 2016, s. 3. 
Věštník učitelský. A. Zemřelí. Beseda učitelská, r. 2, č. 
2, 8. 1. 1870, s. 19- 20. 
Databáze českého amatérského divadla. Zmínka 
o prvním představení v Blovicích. Dostupné na https://
www.amaterskedivadlo.cz/main.php?data=osob-
nost&id=5793. 

Úvodní strana Hyanovy ručně psané učebnice 
„Stručný zeměpis Čech, Moravy a Slezska", podle 
níž se učilo na blovické škole od roku 1838. (Sbírka 
Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.)

BLOVICKÉ OSOBNOSTI – JOSEF HYAN (1788–1869)

Náhrobek Josefa Hyana na blovickém hřbitově. 
(Foto autorky)

Detail nápisu na náhrobku Josefa Hyana na blovickém 
hřbitově. Stojí zde: „Zde v Pánu odpočívá a radostné-
ho z mrtvých vstání očekává Josef Hyan, vzorný učitel 
v Blovicích, narozen jsa 14. října 1788, zemřel 28. pro-
since 1869 v 82.  roku věku svého. Odpočinutí  lehké 
dejž mu o Pane a světlo věčné ať mu svítí. Památník 
ten věnují věrná choť a vděčné tři dcery.“
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Hostinec „U Bohuslavů“
Prvním doloženým majitelem hostince v domě čp. 28 na Americké 
ulici byl od roku 1853 hostinský a řezník František Klement (1827–
1889). Od 80. let 19. století jej pak provozoval jeho syn Bohuslav 
(1858–1903). Po Bohuslavově smrti převzal dočasně provoz jeho 
bratr Augustin Klement, který byl majitelem nedalekého Panského 
domu. Po něm se ujímá vedení hostince Bohuslavův syn František 
a provozuje jej až do roku 1945. 
V hostinci „U Bohuslavů“ se pořádala loutková představení a jeho 
prostory sloužily také jako spolková klubovna Sboru dobrovolných 
hasičů v Blovicích. Pivo se zde čepovalo ze sudů umístěných přímo 
ve výčepní místnosti. Hostinec rodiny Klementů měl nejvyšší zisk 
při pravidelných trzích, které se konaly na nedalekém náměstí. Hos-
tinskou živnost zdědila v roce 1945 dcera Františka Klementa Anna 
Balounová. Od 50. let 20. století sloužil dům již pouze jako obytné 
stavení. Později byl objekt přestavěn na prodejnu ovoce a zeleniny. 
Také dnes na tomto místě funguje obchod.

František Klement
František Klement se narodil 8. listo-
padu 1887 v Blovicích v domě čp. 28. 
Již od mládí byl velmi činný v blovic-
kém Sboru dobrovolných hasičů, ve 
kterém se stal v roce 1910 dokonce 
velitelem, a na této pozici zůstal až 
do roku 1945. Byl také náměstkem 
starosty Plzeňské župní hasičské 
jednoty. Během druhé světové války 
se zapojil do odbojové činnosti, která 
byla na podzim roku 1944 prozraze-
na. Následně byl zatčen a uvězněn 
ve věznici Malá pevnost v Terezíně, 
kde na následky věznění dne 18. dub-
na 1945 umírá. František Klement byl 
vyznamenán in memoriam Českoslo-
venským válečným křížem a byl také 
zaznamenán v pamětní knize Sboru 
dobrovolných hasičů v Blovicích jako 
„Čestný velitel in memoriam“.

Hostinec „U Císařů“
Hostinec „U Císařů“ v domě čp. 175 fungoval prokazatelně od roku 
1912, kdy manželé František a Anna Zachardovi získali koncesi na 
jeho provoz. Pan Zacharda však působil jako hostinský v Blovicích 
již od 90. let 19. století. Dochovaný text koncese prozrazuje zajímavé 
podrobnosti o podmínkách jejího udělení: „…místnosti  v domě čp. 
175 ku provozování živnosti  té  jsou z cela způsobilé, poloha domu 
vhodná pro hostinec a týž od veřejných budov, kostela a školy znač-
ně vzdálené a k policejnímu dozoru docela snadno přístupný, dále 

že proti udělení žádané koncese není žádných závad ze stanoviska 
policie, bezpečnosti, mravnosti, zdravotní, požární a dopravní a ko-
nečně že jak žadatel i jeho manželka jsou úplně zachovalí a spoleh-
liví a jako bývalí hostinští k vedení této živnosti zcela způsobilí a není 
u nich žádných závad, z niž by se mohla na to souditi, že bude živ-
nost té zneužíváno ku provozování her zapovězených, nemravnosti 
a opilství…“
Rodina Zachardova hostinec provozovala pravděpodobně pouze do 
roku 1919. Na místě původního domu čp. 175 v ulici Branka dnes 
stojí budova Státního okresního archivu Plzeň-jih. 

Rudolf Mencl 
a Mgr. Michal Červenka

Zdroje:
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovicích, ARCHIV MĚSTA BLOVICE.
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovicích, KRONIKA MĚSTA BLOVICE, 
1837–1954.
Sbírka Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.
Státní  oblastní  archiv  v  Plzni,  Sbírka  matrik  západních  Čech,  Matrika  naroze-
ných  Blovice,  1884-1900,  str.  113.  (dostupné  z:  https://www.portafontium.eu/iipi-
mage/30060355/blovice-34_1150-n?x=11&y=260&w=483&h=179)
HNOJSKÁ Vendula a kolektiv blovických pamětníků. Blovice očima pamětníků. 
1. díl. Blovice: Muzeum jižního Plzeňska, 2007. ISBN 978-80-254-0856-8.

DĚJINY BLOVICKÉHO POHOSTINSTVÍ

Původní podoba hostince – odhalení pamětní desky Františku Klementovi, 11. září 
1949.– Pamětní deska byla z domu později sejmuta a dnes je umístěna na blovic-
ké hasičské zbrojnici. Foto: archiv Václava Háčka.

František Klement, 
30.–40. léta 20. století. Foto: 
Sbírka MJP v Blovicích, p. o.

Dům na čp. 28, datace: 2018. Foto: MJP v Blovicích, p. o.

Budova Státního okresního archivu Plzeň-jih, datace: 2018. 
Foto: MJP v Blovicích, p. o.
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Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, 
příspěvková organizace 
Hradiště 1, 336 01 Blovice 

 1 

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, příspěvková organizace 
 vypisuje  výběrové řízení na obsazení místa 

POKLADNÍ – PRŮVODCE 
brigáda na DPP 

 
Požadavky:  

 Středoškolské vzdělání (i v průběhu studia) 
 Komunikační, organizační schopnosti 
 Časová flexibilita – sezonní provoz zámku 
 Samostatnost, spolehlivost, svědomitost, tvůrčí schopnosti a ochota se učit novým věcem 
 Trestní bezúhonnost 
 Velmi dobrý mluvený projev, příjemné vystupování 
 Znalost práce na počítači 

 
Výhodou: 

 Znalost minimálně jednoho světového jazyka na komunikační úrovni 
 Zájem o historii 
 Bydliště v okolí zámku 

 
Náplň práce: 

 Průvodcovská činnost 
 Prodej vstupenek, upomínkových předmětů a suvenýrů 
 Dohled nad expozicí 
 Plnění dalších úkolů dle aktuálních provozních potřeb 

 
Nabízíme: 

 Platové ohodnocení 95 Kč na hodinu 
 Práci v malém kolektivu a v atraktivním prostředí kulturní památky 
 Sezóna 2021: květen – prosinec  

 
Kontakty a informace: 

Bližší informace zájemcům podá: ředitelka MJPB tel. 371 522 208 nebo krizkovacervena@muzeum-blovice.cz 

Pracoviště: Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, příspěvková organizace, Hradiště 1, 336 01 Blovice 

Předpokládaný termín nástupu: 15. května 2021 

Doručte co nejdříve:  
Písemné nabídky se životopisem (včetně telefonického spojení) zasílejte na e-mailovou adresu: 
krizkovacervena@muzeum-blovice.cz. 

 

Všem uchazečům budou zaslané materiály po skončení výběrového řízení vráceny. 

Vybraní uchazeči budou pozváni k online pohovoru. 

Vyhlašovatel si vyhrazuje právo nevybrat žádného z uchazečů nebo toto výběrové řízení zrušit kdykoliv v jeho 
průběhu. 
 
Zasláním přihlášky do výběrového řízení dáváte souhlas se zpracováním vašich osobních údajů dle § 5 zákona 
č.101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů, v platném znění, a jejich uchování v personální databázi této 
společnosti za účelem vyhledání vhodného zaměstnání pro vaši osobu. Tento souhlas platí po dobu 1 roku od 
odeslání přihlášky do výběrového řízení. 
 
Přihlášky je možné zasílat do 30. 4. 2021. 

Komu byla zasvěcena kaple na blovickém náměstí, která byla na 
konci 18. století zbořena a zrušena již roku 1786?

A) sv. Markétě
B) sv. Alžbětě
C) sv. Barboře

Správnou odpověď najdete v příštím vydání nebo již nyní na na-
šem Youtube kanálu v pořadu „Patronátní právo na panství Hra-
diště do roku 1918“.

Správná odpověď na otázku z minulého čísla je „1687“.

KVÍZ

??
?

?
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Vážení čtenáři,

před sebou máte dubnové číslo Blovic-
kých novin a situace ohledně kulturního 
a společenského dění se stále nelepší. 
Nyní už je ovšem jasné, že pozastave-
ný podzimní taneční kurz již nestačíme 
zrealizovat a jsme nuceni loňský ročník 
bohužel zrušit. Ničeho se však nebojte! 
Všem účastníkům budeme v průběhu 
května vracet kurzovné, včetně peněz 
za gardenky a to v plné výši! Jedná se 
o společnou domluvu mezi Městským kul-
turním střediskem, Taneční školou Filip 
Gregoriades a naším zřizovatelem (Město 
Blovice). Tímto chci uvedeným poděkovat 
za spolupráci a vstřícnost. Zároveň vě-
řím, že pro všechny zúčastněné se bude 
jednat o příjemnou zprávu a uskutečně-
né tři lekce budou brát jako zkušenost-
ní náskok do dalšího ročníku! Ano, další 
ročník již nyní plánujeme a to v rozšířené 
kapacitě. Chceme dát možnost základní-
ho tanečního a společenského vzdělání 
nejen aktuálním ročníkům tanečníků a ta-
nečnic, ale i těm z loňského zrušeného 
kurzu. Z tohoto důvodu a komplikovanosti 
pandemických nařízení bude od 1. května 
2021 možnost přihlášení se do nového 
podzimního kurzu 2021 a to nově pouze 
prostřednictvím online registračního 
formuláře na našich webových strán-
kách www.lidovydumblovice.cz, který 
bude tímto datem spuštěn! 
V případě potřeby nás neváhejte kontak-
tovat a my Vám rádi s vyplněním formulá-
ře poradíme.

V letošním roce stále plánujeme v pořadí 
již třetí ročník populárního „Léta za Liďá-
kem“, kde se v případě příznivé covidové 
situace můžete těšit na venkovní hudební 
vystoupení a samozřejmě nesmí chybět 
ani tradiční letní kino! O podrobnostech 
Vás budeme průběžně informovat.

Stále můžete v předprodeji zakoupit vstu-
penky na představení Kaktusový květ, 
Halinu Pawlowskou – Manuál zralé ženy 
a Ženu za pultem 2. Vše pouze online 
prostřednictvím portálu www.ticket365.
cz. Bližší informace naleznete na našich 
webových stránkách.

Aktuality také naleznete na našem Face-
booku a Instagramu.  

Za Lidový dům Bc. Václav Podroužek
ředitel MKS Lidovým dům Blovice

KULTURNÍ PŘEHLED
Podzimní taneční kurz 
– ZRUŠENO
Divadelní představení Kaktusový květ 
– 17. 10. 2021, online předprodej
Halina Pawlowská 
„Manuál zralé ženy“ 
– přesunuto na 9. 11.2021, 
online předprodej
Představení “ŽENA ZA PULTEM 2” – 
18. 11. 2021, online předprodej
Divadelní představení 
Velké lásky v malém hotelu 
– další přesun na 26. 2. 2022, 
online předprodej
Předprodeje na www.ticket365.cz! 
Bližší informace o dalších 
plánovaných akcích naleznete na:
 Webu – www.lidovydumblovice.cz 
 Facebooku –  
www.facebook.com/ldblovice 
 Instagramu –  
www.instagram.com/ldblovice 
 Telefon – 371 522 236
 Email – info@ldblovice.cz 

Informace z Lidového domu
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ROZHOVOR S PETREM TOLAREM
V letošním roce oslavuje významné výročí Československá obec 
legionářská (ČsOL), jejímž členem je Petr Tolar, který působí ve 
funkci koordinátora přednáš-
kové činnosti a koordinátora 
putovních výstav. Petr zároveň 
od roku 2010 působí v pozici 
tajemníka plzeňské jednoty 
ČsOL a také od roku 2008 jako 
člen Klubu vojenské historie To-
mmy & Yankee z.s. Plzeň. 

Petře, o jaké významné výro-
čí ČsOL se jedná?
Jsou to kulaté narozeniny. Čes-
koslovenská obec legionářská 
si v roce 2021 připomíná sté 
výročí svého založení, vznikla 
22. května 1921. Českosloven-
ští legionáři z první světové 
války se sdružovali do spolků 
hned po svém návratu do vlasti 
a i když stále vznikaly některé 
další veteránské spolky legionářů, ČsOL byla tou největší, za kterou 
byl vidět i největší kus práce. I přes omezení činnosti v letech němec-
ké okupace a za vlády komunistického režimu, duch legií a ČsOL 
přežíval dál – v exilu. Mezitím byla památka na legionáře účelově 
vymazávána z paměti společnosti. Obnovy ČsOL v polistopadovém 
Československu se dožili jen poslední legionáři z první světové vál-
ky. Doplnili je účastníci druhého odboje, veteráni novodobých misí 
naší armády, potomci a sympatizanti. Dnešní ČsOL navazuje na 
svou historickou předchůdkyni z roku 1921.
 
Jaký je rozsah působení a činností ČsOL?
Dnešní ČsOL je hlavně silnou vlasteneckou organizací. Hlavním 
smyslem je pěstovat ve společnosti pozitivní vztah k vlasti a národu 
po vzoru legionářů, připomínat první a druhý československý odboj 
i novodobé mise, spolupracovat na posilování brannosti obyvatelstva 
a pečovat o válečné veterány. Rozsah činnosti je velmi široký – od 
práce s veřejností po péči o potřebné členy. Někdy se ČsOL a její 
jednoty jen účastní, ale často také sama pořádá/pořádají nejrůzněj-
ší akce – pietní akty, výstavy, přednášky, střelecké soutěže, branné 
hry, tábory apod. Přitom legionáři spolupracují se samosprávami, 
institucemi, ozbrojenými složkami a pochopitelně i s dalšími spolky. 
Po vzoru starých legionářů se mezi členy ČsOL používá sokolské 
oslovování sestro a bratře. ČsOL se člení na jednoty, které existují 
ve všech krajích České republiky, ale i v zahraničí. Na Blovicku jsou 
aktivní členové naší plzeňské jednoty. Já osobně jsem tajemníkem 
plzeňské jednoty a chtěl bych zde za všechnu pomoc poděkovat bra-
trovi Jakubu Sochorovi z Blovic. 

Určitě zajímavým a dlouholetým projektem je Legiovlak. Čeho 
přesně se týká a jakými dalšími projekty se obec zabývá?
Legiovlak je asi nejambicióznějším projektem novodobé ČsOL. Jed-
ná se o soupravu replik železničních vagónů, ve kterých naši legio-
náři v Rusku mezi roky 1918 až 1920 ovládli Transsibiřskou magis-
trálu v Rusku. Legiovlak je pojízdné muzeum, které jede za svými 
návštěvníky. Od května 2015 do konce roku 2020 navštívil Legiovlak 
184 míst, v Česku i na Slovensku, navštívilo jej 763 530 lidí. Pro 
školní skupiny jsou organizovány komentované prohlídky, kterými již 
prošlo 100 108 žáků a studentů. Doplním, že souprava je během ote-
vírací doby přístupná zcela zdarma. Pandemie sice ještě neumožnila 
znovu vyjet na trať, nicméně očekáváme, že když se vše bude dobře 
vyvíjet, bude od letošního června Legiovlak opět v provozu. 
Nyní je Legiovlak samostatným projektem, ale ještě do konce loňské-
ho roku byl součástí projektu Legie 100. Jak název napovídá, bylo jeho 
smyslem připomenout mezi roky 2014 až 2020 staletá výročí spojená 
se vznikem a bojem československých legií za samostatnost. V rámci 
tohoto projektu jsme uspořádali stovky akcí u nás i v zahraničí – přímo 
na místech, kde k bojům docházelo. Bylo to spojeno se vznikem no-
vých pietních míst – pomníků, pamětních desek, obnovených hrobů. 

Legiovlak

Petr Tolar
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Vydali jsme také desítky publikací, mezi nimi i paměti blovického le-
gionáře Václava Valenty, a natočili několikadílný dokument. Bylo toho 
mnoho a já jsem velmi hrdý, že jsem toho mohl být součástí. 
Co je třeba neopomenout zmínit, je naše elektronická databáze le-
gionářů, která je komukoliv dostupná na webových stránkách www.
krevlegionare.cz. Základem databáze byla data z Vojenského histo-
rického archivu, ovšem díky vstřícnosti tisíců legionářských potomků 
a různých badatelů jsme dokázali už ke 14 000 legionářům přidat dal-
ší záznamy a co je ještě důležitější, i jejich fotografie. Tato databáze 
s koncem projektu Legie 100 nekončí a je to něco trvalého, co bude 
sloužit zájemcům o informace k jednotlivým legionářům do budoucna. 
Další velký projekt ČsOL se týká péče o válečné veterány. Dobro-
volníci z řad členů ČsOL fungují jako terénní pracovníci a pomáhají 
válečným veteránům v čem je potřeba. Hlavně pokud se týká nákupů 
léků, návštěvy u lékaře, dopravy na některé akce apod. Jak postup-
ně odcházejí veteráni druhé světové války, kterým je dnes již přes 
devadesát let, nastupují na jejich místa novodobí veteráni misí po 
roce 1989. I když to mnoho lidí na první pohled asi nenapadne, tak 
od první takové mise letos uplynulo 30 let a někteří její účastníci jsou 
již také v důchodovém věku. 
ČsOL realizuje i další projekty a o všech lze říci mnoho, ale to už 
bych byl neúměrně dlouhý. 

Máš na starosti přednášky a putovní výstavy. Na co bys veřejnost 
rád nalákal?
Předně, abych to vysvětlil. Členství v ČsOL, tak jako v jakémkoliv 
jiném spolku, je dobrovolné a vychází z předpokladu, že členové 
se nějak chtějí zapojovat do udržování odkazu legionářů. Tomu se 
věnují ve svém volném čase. Ovšem díky tomu, že jsme poněkud 
větším spolkem s rozsáhlými projekty, je třeba mít i některé lidi jako 
stálé zaměstnance. A já mám to štěstí, že jsem jedním z nich – jsem 
tedy nejen členem, ale také zaměstnancem Ústředí ČsOL v Praze. 
Práci pro ČsOL tak věnuji vlastně veškerý svůj čas, i ten volný. A má 
drahá žena je na tom úplně stejně. 
Když k nám od kohokoliv přijde zájem o přednášku na téma první-
ho či druhého odboje, je to práce pro mě. Dojedu kam je potřeba, 
někdy s sebou vezmu i stejnokroj a něco na ukázku (záleží na té-
matu) a přednášku rád udělám. Je to zdarma a v případě škol se 
jedná o rozšíření výuky dějepisu. Mám na starosti také naše putovní 
panelové výstavy. ČsOL vytvořila několik souborů výstav ve formě 
snadno skládaných „roll-up“ panelů, které opět zdarma zapůjčujeme 
zájemcům. Bývají to školy, muzea, obecní či městské úřady apod. 
Kromě toho se věnujeme i tvorbě stálých výstav a expozic. Například 
nyní pracuji na rozšíření naší stálé expozice na Pecce a nedávno 
jsme zapůjčili několik exponátů pro výstavu do Koreje. 
V současné době je těžké na něco „lákat“, když platí zákaz veřejných 
akcí a muzea jsou uzavřena. Ačkoliv nám to dává více času pro práci 
na výstavách či publikacích a nenudíme se, přesto se nám stýská 
po akcích pro lidi. Buďme ale optimisté. Jakmile to situace dovolí 
a Legiovlak začne brázdit po českých nádražích, doporučuji jeho ná-
vštěvu. Aktuální trasa bude včas zveřejněna na internetu. Na další 
výlet bych pozval do Prahy, do našeho Muzea československých le-
gií v Ječné ulici. Letošní 100. výročí ČsOL budeme připomínat něko-

lika akcemi, z nichž největší bude v září manifestační sjezd v Praze. 
Plány akcí naší plzeňské jednoty ČsOL zatím počítají s připomínkou 
tradičních výročí, tím nejbližším je 76. výročí konce druhé světové 
války, ovšem zatím stále bez veřejnosti. Rádi bychom během léta 
v Plzni připomenuli 100 let od založení ČsOL venkovní akcí, ovšem 
zatím nemáme stanovený pevný termín. Pro nejlepší informovanost 
doporučuji sledovat facebookové stránky plzeňské jednoty. 

V úvodu jsem zmínil Tvé členství v klubu vojenské historie. Jsou 
činnosti těchto dvou organizací nějak propojené? 
Ano. Ačkoliv v rámci našeho klubu vojenské historie (KVH) se věnu-
jeme především americké a britské armádě z dob druhé světové vál-
ky, přesto je zde mnoho společného. Předně jde o to, že jak v rámci 
KVH tak v rámci ČsOL, se mnoha akcí účastním v nějakém dobovém 
stejnokroji. Je to spojeno i s výcvikem některých vojenských doved-

Muzeum čs. legií v Praze Rok 2018, odhalení pamětní desky legionáři Václavu Valentovi v Blovicích

Rok 2018, prezentace na Letenské pláni v rámci oslav 
100. výročí vzniku republiky

Rok 2018, slavnostní nástup na Pražském hradě 
ke 100. výročí založení Hradní stráže
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ností. Ať jde o historické bojové ukázky, prezentace vojenského vy-
bavení či ceremoniály a pietní akty, vždy se snažíme co nejvěrněji 
připomenout vojáky dané doby. Nikdy to nesmí být jejich zesměš-
nění. Naopak, vzdáváme jim našimi aktivitami čest a veřejnosti tím 
předáváme poselství, že válka je zlo, ale i to, že bojové tradice jsou 
základním kamenem naší společnosti. 
Vidím ještě jedno propojení mezi mým členstvím v klubu a legionář-
ské Obci – řada mých přátel z KVH je současně mými sestrami i bra-
try v plzeňské jednotě ČsOL. Ani jsem je nemusel přesvědčovat. 

Určitě i u nás v Blovicích najdeme stopy legionářů. Jaké můžeme 
v našem městě najít?
To bezpochyby. Ty asi nejviditelnější jsou hned na Masarykově ná-
městí. Na budově blovické radnice se nachází pamětní deska obětí 
obou světových válek, na které jsou uvedena jména dvou zemřelých 
legionářů: Jana Červenky, který padl v červenci 1918 na Sibiři, a Jaro-
míra Kašpárka, který padl v červnu 1919 na Slovensku. Na náměstí má 
druhý jmenovaný také krásnou pamětní desku na domě č. 97. Hned na 
vedlejším domě č. 177 se nachází pamětní deska věnovaná legionáři 
Václavu Valentovi. Jména obou, tedy Kašpárka i Valenty, bychom na-
lezli také na blovickém hřbitově. Kromě nich jsou zde pochováni také 
legionáři Václav Tesař a Ladislav Dubský. Na louce v Poplužní ulici 
na Hradišti stojí schovaný stranou malý pomníček věnovaný legionáři 
Rudolfu Procházkovi, kterého zde v květnu 1945 zastřelili Němci. 
To by byly samotné Blovice a pokud jsem snad něco vynechal, budu 
rád za doplnění informací. Jen pro zajímavost bych zmínil také pomník 
u kapličky v Komorně, který je věnován Janu Sýkorovi. Ten byl za první 

světové války dobrovolníkem v britské armádě a za svou odbojovou 
činnost během druhé světové války byl v roce 1942 popraven. 

Účastnil ses nějakých akcí spojených s Blovicemi?
Aktivita v obou spolcích – tedy jak v KVH tak ČsOL – se v mém případě 
několikrát dotkla i Blovic. V letech 2009, 2010 a 2011 jsme zde s přáteli 
z KVH dělali akce ve spolupráci s Gymnáziem Blovice. Někteří čtenáři 
si snad vzpomenou na ukázky u přejezdu nad nádražím nebo na louce 
za řekou u Cecimy, či na dobové tábory na školním hřišti. V letech 2018 
a 2019 jsme se s bratry legionáři v Blovicích účastnili odhalení pamět-
ní desky legionáři Valentovi a pietního aktu ke stému výročí hrdinské 
smrti legionáře Kašpárka. V obou případech jsme úzce spolupracovali 
s Muzeem jižního Plzeňska v Blovicích. 
Při každé akci v Blovicích jsem byl velice rád, neboť jsem se vracel 
na místa, která znám z let studií na zdejším gymnázium. Tam jsem 
poznal skvělé lidi a nikdy na ně a na ta léta nezapomenu. I my dva 
jsme spolužáci z blovického gymplu.  V Blovicích mám navíc pří-
buzné a vždy se sem rád vracím a vracet budu. 

Na náš rozhovor budeme navazovat seriálem článků, které bude-
me v dalších číslech Blovických novin uveřejňovat. Závěrem Tě 
tedy poprosím o přiblížení seriálu našim čtenářům.
Jsem velmi rád, že mi bude umožněno prezentovat na stránkách 
Blovických novin několik legionářských osudů. Považuji za pod-
statné neopomíjet regionální historii, a proto se v seriálu zaměříme 
na legionáře, kteří buď pocházeli z Blovic a okolí, nebo zde strávi-
li část života. Některé z nich už jsem zmínil v rozhovoru, nebudou 
však jedinými. Zároveň se předem omlouvám, že nebude prostor pro 
představení všech blovických legionářů. Byl bych velice rád, kdyby 
to některé čtenáře inspirovalo k tomu, aby zapátrali ve svých rodin-
ných archivech a případně se se mnou spojili k doplnění informací či 
materiálů. Nikdo nesmí být zapomenut. 

Velice Ti děkuji za zajímavý rozhovor a těším se na nadcházející 
spolupráci a zajímavosti z Československé obce legionářské o na-
šem městě!

Bc. Václav Podroužek,
ředitel MKS Lidový dům Blovice

Francie, po pietním aktu u památníku ve Vouziers

Ukrajina, po odhalení nového pomníku legionářů padlých v bitvě u Bachmače

Itálie, na vrcholu Doss Alto, slavného bojiště našich legionářů

Slovensko, historická ukázka bojů proti maďarským bolševikům 
u Hronské Dúbravy
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Informace z knihovny
Od pondělí 12. dubna městská knihovna 
otevírá v omezeném režimu (1 návštěvník 
na 15 m2) své prostory a umožňuje čtenářům 
volný výběr knih. Nadále zůstávají uzavřeny 
služby veřejný internet a vyhledávání v on-
-line katalogu. Při návštěvě nezapomeňte, 
důsledně dodržovat pravidlo tří R.
Do knihovny vstupujte pouze se zakrytým 
nosem a ústy respirátorem nebo obdobným 
prostředkem splňujícím požadavky platných 
vládních nařízení (např. FFP2, KN 95 vždy 
bez výdechového ventilu).
Při vstupu si dezinfikujte ruce připravenou 
dezinfekcí a dodržujte mezi sebou dvou-
metrové rozestupy, a to i v případě čekání 
před knihovnou. I nadále nabízíme čtenářům 
možnost si knihy předem objednat, domluvit 
termín vyzvednutí a tím zkrátit čas strávený 
v prostorách knihovny.

Otevírací doba bude i nadále omezena.
Po  8–12 13–16
St  8–12  13–16
Pá  8–12 13–15

I když zůstávají služby knihovny omezeny, 
připravili jsme pro děti zajímavé soutěže:

SOUTĚŽ O VSTUPENKU DO ZOO PLZEŇ
Od začátku měsíce dubna se naše knihovna 
již tradičně zapojila do dětské soutěže se 
Zoologickou a botanickou zahradou města 
Plzně, Poznávejte přírodu a za odměnu 
přijeďte do ZOO. Pravidla soutěže jsou ve-
lice jednoduchá, požádat v knihovně o sou-
těžní kartičku, do které se budou pomocí 
razítek zaznamenávat výpůjčky. Navštívit 
knihovnu 12 × do konce prosince 2021 a po-
každé si půjčit knihu o přírodě. Do konce 
roku musí soutěžící nasbírat 12 razítek. 
Odměnou za splnění podmínek soutěže je 
vstupenka do ZOO Plzeň. Zájemci o soutěž 
se mohou zapojit během roku v knihovně.

VÝTVARNÁ SOUTĚŽ
Na měsíc květen vyhlašuje městská knihov-
na výtvarnou soutěž pro děti na téma: Čím 
nás Jaro může překvapit. Namalované 
obrázky noste do městské knihovny po celý 
měsíc květen. Na každého účastníka soutě-
že čeká malá odměna. Po ukončení soutěže 
vylosujeme 3 soutěžící, které od nás dosta-
nou zvláštní odměnu.

ČARODĚJNICKÁ STEZKA 
Městská knihovna zve děti a jejich rodiče 
na Čarodějnickou stezku. Na stezku se bu-
dete moci vydat kdykoliv budete chtít v době 
od 28. dubna do 9. května. Stezka bude 
vyznačena pomocí barevných fáborků a po 
cestě děti budou hledat ukryté čarodějnice 
a plnit kouzlené a někdy až strašidelné úko-
ly. Na konci cesty bude připravena kouzelná 
kniha, do které se každý účastník podepíše. 
Plán cesty bude volně ke stažení na našich 
webových stránkách nebo k vyzvednutí 
v knihovně.

pracovnice knihovny
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GYMNÁZIUM BLOVICE

Zprávy ze školství

AKTUALITY Z GYMNÁZIA BLOVICE
Kluby pro naše žáky
Na našem gymnáziu pravidelně probíhá řada nejrůznějších aktivit, které 
současná situace ovlivnila, ale rozhodně nezastavila.
Jednou z nich jsou i badatelské kluby, které jsou v režii paní učitelky Din-
dové a pana učitele Kaňky. Klub mladých přátel staré historie je určen pro 
žáky nižšího i vyššího gymnázia, a tak zde spolupracují žáci od sekundy 
po septimu. Program úterních odpoledních schůzek je sestavován podle 
zájmu členů. Řeší se historické hádanky, prostor mají i pomocné vědy 
historické a zváni jsou i zajímaví hosté jako např. PhDr. Veronika Jíchová 
z Národního památkového ústavu. Dokud to situace umožňovala, ne-
chyběly procházky Blovicemi a samozřejmě i návštěvy Muzea jižního 

Plzeňska. Kvůli současným vládním nařízením probíhá klub už několik 
měsíců distančně, a tak členové pokračují v podnětné činnosti prostřed-
nictvím Google Meet. Hned jak to bude možné, začnou se uskutečňovat 
exkurze a výlety, které jsou naplánovány a na které se všichni moc těší.
Nadále také probíhají on-line setkání čtenářského klubu pod vedením 
paní učitelky Durasové a paní učitelky Fialové. Žáci tak mají šanci poznat 
spoustu zajímavých knih, diskutovat o nich či sdílet své pocity z četby. 
Velmi oblíbenou aktivitou se stalo sestavování otázek pro rozhovory se 
zajímavými osobnostmi. Žáci tak již měli možnost připravovat otázky 
např. pro Ing. Andreu Kolmanovou a krásný rozhovor vznikl i s neod-
dělitelnou trojicí Mikuláše, anděla a čerta. Protože kolem sebe máme 
spoustu inspirativních osobností, budeme podobné rozhovory přinášet 
i nadále. Jak se to našim žákům daří, máte možnost posoudit i v tomto 
čísle v rubrice Seznamte se, prosím!
Přípravné kurzy
V minulém týdnu proběhly poslední lekce našich přípravných kurzů, kte-
ré byly určeny pro žáky 5. a 9. tříd, kteří se chystají na přijímací zkoušky. 
Lektorkami byly Jana Drhová, Milena Durasová, Vladimíra Hirschová 
a Eva Menclová. Zájem o kurzy byl i letos velký, přihlásilo se více než 
70 žáků. Vzhledem k současným podmínkám probíhaly lekce on-line, 
což bylo organizačně velmi náročné, ale na základě zpětné vazby rodi-
čů i samotných žáků můžeme s potěšením konstatovat, že jsme v této 
výzvě obstáli. Velké poděkování zaslouží všichni, kteří se na hladkém 
průběhu těchto kurzů podíleli. 
Ocenění pro Janu Průchovou
Plzeňský kraj při příležitosti Dne učitelů každoročně oceňuje vybrané 
pedagogy z celého kraje. V letošním roce byla mezi oceněnými i naše 
milá kolegyně Jana Průchová, která sice na konci minulého školního 
roku ukončila po 33 letech aktivní pedagogickou činnost, ale mezi svými 
kolegy a žáky zanechala nesmazatelnou stopu. Moc gratulujeme!

PRÁCE NAŠICH ŽÁKŮ
Příběh písmen 
Aneta Bláhová, sekunda
Existovalo kdysi jedno slovo. MOC. Tohle slovo vyjadřovalo to, po čem 
každý člověk touží. MOC královská, MOC peněz, všechno tohle to slo-
vo představovalo. Tvořila ho tři písmena.
M, O a C. Všechno se na první pohled zdálo skvělé. Ale čím více měli 
lidé toto slovo radši, tím více se písmena M a O povyšovala nad C. Že 
prý ona jsou první písmena, že bez nich by C nebylo nic. 
,,Tohle už nehodlám dál snášet,“ řeklo si jednoho dne C. ,,Jsem přece 
stejně důležité jako M a O! To si radši najdu jiné slovo, kde si mě bu-
dou ostatní písmena vážit!“ A jak řeklo, tak i udělalo. Seskočilo z řádky 
a vydalo se hledat lepší slovo. 
A v tu chvíli písmena M a O poznala, jak je jim bez C zle. Bez C pře-
stalo slovo MOC existovat. Lidé už ho nepoužívali, protože samotné 
M a O nic není. ,,Půjdeme a najdeme C,“ rozhodla se zbylá písmena. 
,,Omluvíme se mu a budeme zase MOC!“ A tak se vydala hledat C. Ale 
na světě je tolik slov s písmenem C, že to své nemohla najít. A jestli 
nenašla, hledají dodnes…   

Západ slunce
Štěpán Herejk, sekunda
Z prvního patra našeho domu je za jasného počasí krásný výhled na 
západ slunce. Slunce zapadá za dva kopce pokryté lesy, kde se zví-
řata za soumraku stahují do svých pelíšků. Ptáci dopějí písně, sokoli 
přestanou kroužit po obloze jako zmatení řidiči na kruhovém objezdu 
a jdou si odpočinout do svých hnízd a dutin stromů.
Mezi kopci už padá stín do malebného údolí a na vesničku v něm 
zapadlou, která vypadá jako obrázek Josefa Lady s kostelíkem upro-
střed.
Poslední paprsky ještě ozařují nebe na obzoru. To postupně zšedne, 
zčerná a je tma.
Já jdu spát, protože dnes už nic pěkného neuvidím.

Vyfoť jaro!

Viktorie Klausová
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Už jste někdy zkoušeli vyfotit jaro? Naši žáci ano, a to v rámci výtvarné 
výchovy. Díky tomu vzniklo mnoho povedených fotografií, které jsou úpl-
nou reklamou na jaro. Přinášíme alespoň některé z nich.

SEZNAMTE SE, PROSÍM!
Tentokrát s Kateřinou Hosnedlovou, ilustrátorkou knih Jana 
Skácela, Jaroslava Seiferta, Leonarda Cohena a mnoha dalších.

Inspirací pro výtvarníka i básníka je vše, co člověka obklopuje, 
to dobré i zlé. 

V minulém čísle Blovických novin řadu z nás zaujaly mimo jiné také 
stránky věnované výtvarníku Janu Sýkorovi. Napadlo nás tedy, že 
bychom veřejnosti představili další umělecky zaměřenou blovickou 
osobnost – výtvarnici, ilustrátorku, grafičku a typografku Kateřinu 
Hosnedlovou. Děkujeme, že si udělala čas a zodpověděla něko-
lik otázek, které jsme pro ni připravili. Naše otázky byly poněkud 
stručné, zato odpovědi Kateřiny Hosnedlové jsou rozhodně inspi-
rativní. Posuďte sami:

1. Jak jste se dostala k výtvarnému umění?
Od dětství jsem ráda malovala jen tak pro radost, improvizovala 
na klavír, psala básničky. Ve škole jsem se věnovala také příro-
dovědným předmětům a odmaturovala z biologie a chemie. Když 
jsem začala studovat chemii v Praze, můj veškerý volný čas patřil 
procházkám starou Prahou, objevování výstav, galerií a divadel. 
A tak jsem se do Prahy nakonec natrvalo přestěhovala a začala 
studovat výtvarné umění. Bylo to dobrodružné rozhodnutí. Pocit, 
že to nakonec asi skutečně vyšlo, jsem si po letech uvědomila, 
když mě oslovil Svět knihy k uspořádání výstavy mých kreseb. 
Výstava, věnovaná knihám, které jsem ilustrovala, s názvem 
„Kateřina Hosnedlová –Báseň v ilustraci“, byla na Mezinárodním 
knižním veletrhu v Praze a Lidové noviny k tomu otiskly několik 
mých ilustrací.

2. Který druh výtvarného umění Vás nejvíce oslovil?
Oslovila mě kresba a malba. Ráda ilustruji knížky a pracuji na gra-
fické úpravě knih. Realizuji knihu od autorova rukopisu po odeslání 
do tisku. Zajímají mě i různé grafické techniky. V Praze jsem také 
vyzdobila nástěnnými malbami dvě restaurace.

3. Která je Vaše nejoblíbenější kniha, již jste ilustrovala?
Měla jsem velké štěstí na knihy, které mi byly svěřeny. Knihy autorů: 
Jaroslav Seifert, Jan Skácel, Arthur Rimbaud, William Saroyan, Leo-
nard Cohen, patřily mezi mou oblíbenou četbu, a tak jsem je i ráda 
ilustrovala. Kdybych měla vybrat jednu, asi bych vybrala sbírku básní 
Jana Skácela Noc s Věstonickou venuší. Básně o krajině, které jsme 
nedílnou součástí, jsou mi blízké. Často si je připomínám i díky zhu-
debnění některých básní skupinou Hradišťan.

4. Kde nacházíte inspiraci pro tvorbu?
Inspirací pro výtvarníka i básníka je vše, co člověka obklopuje, to 
dobré i zlé. Je to doba, ve které žijeme, jsou to naše osudy a samo-
zřejmě příroda, naše skutečné zázemí. Jako ilustrátorka čtu knihy, 
na kterých pracuji, velmi vnímavě a zároveň mě zajímají životopisy 
autorů.

5. Máte někoho, kdo je Vaším vzorem?
Obdivuji práci různých ilustrátorů, vzor nemám. V osobním životě 
i v práci jsem obklopena lidmi, kterých si velmi vážím.

6. Co vás na Vaší práci nejvíce baví?
Při ilustrování poezie mě baví, že se snažím myšlenkově propojit s au-
tory, žít s nimi zaznamenaný okamžik a zachytit jej svým výtvarným 
rukopisem s vlastní invencí. Autory minulosti dělá jejich tvorba nesmr-

Grace CanellaViktorie Velíšková

Filip Kůs
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telnými, ráda se s nimi pomyslně potkávám napříč časem. Se součas-
nými spisovateli ale zase můžu zajít ,,na kafe“. Velmi mě těší takové se-
tkávání nad chystanou knihou se zajímavými a známými osobnostmi.
Pracuji pro nakladatelství Maťa a byla to srdeční volba. Pár let po 
sametové revoluci, když se prvotní nadšení a ideály postupně roz-
plývaly v mamonu konce devadesátých let, vnímala jsem naše na-
kladatelství jako nositele odkazu myšlenek revoluce, bojovníka za 
svobodu a pravdu. Během let jsem se potkala s mnoha postavami 
českého undergroundu, disentu, lidmi kolem kapely Plastic Peo-
ple of the Universe. Graficky jsem upravovala knihy Ivana Martina 
Jirouse, Pavla Zajíčka, Vratislava Brabence a dalších. Vydávání 
knih v nakladatelství Maťa se nikdy nepodřídilo komerčnímu vkusu 
a neodchýlilo se od své vize. 

7. Na které škole (školách) jste studovala?
Studovala jsem na Soukromé mistrovské škole uměleckého designu 
v Praze obor Malba a na Vyšší odborné škole grafické tzv. Hellichov-
ce obor Knižní grafický design. Ve volném čase jsem navštěvovala 
Atelier Praga Prima.

8. Která kniha (četba) je Vaše nejoblíbenější?
Mám některé autory, které čtu častěji než ostatní: Hermann Hesse, 
Paulo Coelho, William Saroyan. Teď čtu ale nejraději pohádky dce-
rušce Terezce před spaním.

9. Jaké máte pocity z toho, že jste opět v Blovicích?
Já jsem v Blovicích prožila báječné dětství, takové jsem přála i naší Te-
rezce. S manželem jsme chtěli, aby vyrůstala v domě se zahradou, měla 
blízko babičku s dědečkem a kamarády v sousedství. Oba pracujeme na 
„volné noze“, v tom se pro nás nic nezměnilo. Užíváme si přírodu kolem 
Blovic, stará i nová přátelství. Terezce se moc líbí ve škole. V Praze jsem 
si ponechala podkrovní atelier. Těším se, až bude možné zajet na slav-
nostní křty knih, na kterých jsem pracovala ať už jako ilustrátorka, nebo 
grafička. Opatření spojená s pandemií způsobila utichnutí veškerého 
kulturního dění. Po uzavření knihkupectví se knihy stále prodávají po in-
ternetu a je očividné, že lidé nepřestali číst poezii ani v této složité době.
Děkuji moc čtenářskému kroužku za milé dotazy.

Kateřina Hosnedlová, roz. Koutská
Ukázky obálek knih, které ilustrovala a graficky upravila 

Kateřina Hosnedlová pro nakladatelství Maťa.
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ZŠ BLOVICE

DISTANČNÍ VÝUKA JAZYKŮ A SPOLEČENSKOVĚDNÍCH PŘEDMĚTŮ NA ZŠ BLOVICE

Vloni na jaře byla distanční výuka ještě do-
slova v plenkách, ale v tomto školním roce 
jsme se v této formě výuky posunuli hodně 
kupředu díky různým aplikacím, které mů-
žeme při vyučování používat. 
Při výuce všech předmětů využíváme 
hlavně platformu Teams, při výuce cizích 
jazyků, zejména angličtiny, také platformu 
jazykové učebny SmartClass. Dále využí-
váme i webové aplikace Liveworksheets, 
Wordwall, Englishexercises, BBC forkids, 
Mentimeter, Whiteboard, které pomáhají 
při individuálním procvičování učiva, ale 
také při práci ve skupinách. Pro rozvoj ko-
munikačních dovedností žáci v hodinách 
angličtiny navštěvují online hodiny u niž-
ších i vyšších ročníků a spolupracují také 
s některými okolními školami ve vzájemné 
návštěvě online hodin.
V hodinách cizích jazyků se třídy dělí na 
menší skupiny, aby bylo možné pracovat 
jak se žáky s nadáním, tak se žáky se spe-
cifickými poruchami učení.
V hodinách němčiny žáci procvičují grama-
tické jevy na tématech jednotlivých lekcí 
hlavně v pracovních listech. Konverzaci 
trénují tak, že posílají vyučující namluve-
ná vyprávění různých témat, hrají si na 
tlumočníky při překládání textů z němčiny 

do češtiny a naopak. Deváťáci připravují 
v rámci udržování vztahů s partnerskou 
školou v Triptisu projekt Videoprohlídka na-
šeho města – ve dvojicích vytvářejí o Blo-
vicích videa a propagační materiály. Tak si 
také procvičují gramatiku a rozvíjejí slovní 
zásobu. Sedmáky čeká konverzace s dět-
mi z Triptisu buď v přímém spojení v online 
hodinách, nebo formou videonahrávek.
Při výuce českého jazyka kromě různých 
webových aplikací využíváme učebnice 
a pracovní sešity, klademe důraz na práci 
s textem pro rozvoj čtenářských strategií. 
Pracujeme individuálně se žáky se speci-
álními vzdělávacími potřebami, v tom nám 
pomáhají asistentky pedagoga nejen přímo 
v online hodinách, ale i s přípravou žáků 
na vyučování apod. Podle potřeb žáků pro-
bíhají také online hodiny jako doučování 
nebo jako hodiny pro nadanější žáky. Už 
od listopadu každý týden děláme pro žáky 
devátých ročníků šedesátiminutové online 
lekce přípravy na přijímací zkoušky. Naši 
deváťáci si uvědomují, že v této nelehké 
době příprava na zkoušky a střední školy 
spočívá zejména v jejich zodpovědnosti. 
Za tento jejich přístup jsme moc rádi. 
Při výuce dějepisu kromě již jmenovaných 
aplikací využíváme i dokumenty, žáci pra-

cují s texty v učebnici i v jiných zdrojích, 
řeší problémové úkoly, vypracovávají pra-
covní listy a plní i jiné aktivity, kterými se 
rozvíjejí mezipředmětové vztahy.
V rámci hodin občanské výchovy dostáva-
jí jednotlivé ročníky zadaná témata, která 
žáci zpracovávají podle svých možností 
a schopností jako referáty. Nejstarší žáci 
vytvářejí prezentace. Ty jsou většinou vel-
mi nápadité a zajímavé. Svoji schopnost 
zaujmout deváťáci uplatňují i připravenými 
otázkami, jimiž si ověřují, jak jim během vý-
kladu spolužáci naslouchali. Pak výsledky 
své práce žáci jednotlivých tříd posílají vy-
učujícím ke kontrole a následně prezentují 
spolužákům v online hodinách. 
Rodiče jsou informováni o úspěších i pro-
blémech svých dětí především prostřednic-
tvím školy online, kde jsou také výkony dětí 
zaznamenávány známkami nebo formativ-
ním slovním hodnocením.
Distanční výuka je pro žáky náročná, pro-
tože si více než při prezenční formě výuky 
musí hlídat své povinnosti, jako je napří-
klad včasné zapojení do hodin, odesílání 
prací v termínu atd. Větší nároky jsou na 
žáky kladeny i v domácí přípravě. Musí 
také řešit se svými rodiči technické pro-
blémy, aby mohli kvalitně pracovat nejen 

NÁSTUP 1. STUPNĚ DO ŠKOLY
12. 4. nastoupili žáci 1. stupně na rotační 
výuku i do naší školy. Podmínkou účasti na 
prezenční výuce ve škole je 2 × týdně se ve 
škole otestovat, ochrana nosu a úst a samo-
zřejmě dodržování hygienických a provoz-
ních opatření.
12. duben byl pro všechna média „nejnároč-
nějším dnem roku“, „davy dětí a rodičů če-
kajících před školami na testování“, „plačící 
žáčci“, reportáže ze škol, kde si učitelé tré-
nují testy, či rozhovory s rodiči, kteří rozhoř-
čeně brání svá děťátka před takovou újmou, 
jako je otočení tyčinkou na kraji nosu a jejich 
žaloby na nošení roušek a vůbec na veške-
rá opatření. Kdyby tak mohly žaloby vyřešit 
šíření nemoci…

Nevím, jak v jiných školách, ale na naší 
škole máme asi výjimečně šikovné žáky 
i rodiče. Jen velice malý počet žáků přišel 
s podporou rodičů a ti k tomu ještě měli 
důvod. Jinak všichni žáci, včetně těch nej-
menších, zvládli testování sami, za dohledu 
učitelek a velice rychle. Také velká většina 
rodičů to vzala rozumně a byla ráda, že se 
děti, alespoň takhle, dostaly do školy. Moc 
jim za to děkuji.
Začínalo se od 7 hodin a před osmou už ve 
všech třídách probíhala výuka, i když jsme 
na děti nechvátali.
I když je testování ve školách jistě nezvyklá 
a nestandardní věc, není jistě na místě na 
to před dětmi lát, či dokonce je raději ze 
školy nechávat doma. Celá současná situ-

ace ve světě je velice nestandardní a vyža-
duje si nezvyklá opatření. A dětem vůbec 
nevadí, když se naučí nějakou překážku 
překonat.
Samozřejmě na to může mít každý svůj 
názor, na to je plné právo. Jen těžko však 
můžeme my, laická veřejnost, hodnověrně 
posoudit nařízená opatření, jejich smysl, 
účinnost, či neúčinnost vakcín, testování či 
nošení respirátorů. 
Ale český člověk je již takový, po přečtení 
Blesku nebo kdejaké zprávy na internetu, 
zvlášť, když se projeví nějaká celebrita, je 
hotov být hned ministrem. Také možná pro-
to máme těch ministrů tolik, že se mohou po 
měsících v úřadě střídat. 

R. Kohoutová
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OKRESNÍ KOLO KONVERZAČNÍ SOUTĚŽE V ANGLICKÉM JAZYCE

OHLÉDNUTÍ

v online hodinách, ale i při plnění domá-
cích úkolů. Při distanční výuce je mnohem 
větší důraz kladen na samostatnost a zod-
povědnost žáků. Tyto vlastnosti se jim ale 
i později v životě budou určitě hodit. 
Distanční výuka je velice náročná pro zá-
konné zástupce, proto jim děkujeme za po-

moc dětem, za jejich podporu i za technické 
zabezpečení. Také děkujeme rodičům za 
vstřícnost při řešení případných problémů. 
Velmi si toho vážíme.
Přejeme všem pevné zdraví a tolik potřeb-
ný klid v pracovním i osobním životě. Věř-
me, že se děti budou moci brzy vrátit do 

školních lavic, a tak opět navázat se spo-
lužáky i kantory osobní kontakty, které jim 
teď už dost chybí. 

Za vyučující jazykových předmětů, 
dějepisu a občanské výchovy 

Mgr. Ivana Horová

Ve středu 17. 3. 2021 se konalo okresní kolo 
konverzační soutěže v anglickém jazyce, kte-
ré probíhalo online. Soutěžící mohli zúročit 
znalosti z daných témat a komunikační do-
vednosti. 
V I. A kategorii (6. a 7. ročník) se na 1. místě 
umístil Matyáš Sýkora, na 2. místě skončil  
John Alexander Maglić (5. tř.).

Ve starší kategorii II. A (8. a 9. ročník) vítěz-
ství s postupem do krajského kola získala 
Anna Kudelová, na 2. místě skončil Matyáš 
Duchek. Dále školu reprezentovaly Žaneta 
Šneberková a Kateřina Vlčková.
Žáci v rámci přípravy na soutěž navštívili v on-
line hodinách nejen mladší a starší spolužáky 
naší školy, ale také ZŠ Nezvěstice a Gym-

názium a SOŠ Rokycany. Všem soutěžícím 
děkujeme za pečlivou přípravu, plnění výzev 
a hlavně za reprezentaci školy v ne zcela leh-
ké distanční formě této soutěže. Postupující 
vítězce přejeme hodně štěstí v krajském kole 
soutěže, které proběhne v dubnu 2021.

Mgr. Dagmar Hrubá

Vážení čtenáři, jistě jste zaznamenali, že se bude konat konkurz 
na místo ředitele základní školy.
Rozhodla jsem se ve své funkci letos skončit.
Nechci unavovat daty, ale na Základní škole Blovice jsem strávila 
většinu svého života, jako žákyně, studentka, učitelka, zástupky-
ně nebo ředitelka. A tak bych se o některé momenty svého pro-
fesního života chtěla v několika číslech Blovických novin s vámi 
podělit.

Ohlédnutí první: 
Stavby, vybavenost, technologie
V září 1989 jsem nastoupila na první stupeň naší školy. V té době ve 
dvou pavilónech sídlila naše základka a také gymnázium.
Protože se začalo rozrůstat o třídy víceletého gymnázia, náš první 
stupeň se do budovy už vejít nemohl, a tak se stěhoval po Blovicích. 
Jistě si někteří vzpomínáte na své studium ve staré škole, v prosto-
rách bývalé zvláštní školy, mateřské školy nebo v sídle dnešních 
dětských lékařek.
Také já jsem zažila stěhování, kdy jsme si na kárkách a vozících pře-
váželi věci do nových působišť.
Některá místa nebyla úplně vhodná pro výuku a dnes by jistě byla 
důvodem ke stížnostem, možná i k nějaké reportáži televize Nova.
Například ve staré škole se tehdy prohýbaly stropy tak, že zvýšený 
pohyb dětí byl na pováženou. Na chodbách se děti raději nezdržova-
ly, protože tam byla pěkná zima a o nějaké vybavenosti nebyla řeč.
Přesto všechno jsme se v klidu učili a troufám si tvrdit, že naučili 
všechno, co bylo třeba a že tyto podmínky dětem újmu nepřinesly. 
Nepamatuji si rodiče, který by na to žehral.
Změna nastala až s postavením pavilónu gymnázia. Pak už se do 
školy vešly všechny třídy.

Školní družina
V roce 1997, kdy jsem nastoupila do funkce zástupkyně paní ředi-
telky M. Korovické, se opravoval pavilón školní družiny. Tato akce 
města byla dobře myšlená, ale velice špatně provedená. Téměř do-
dnes se důsledky nekvalitně odvedené práce ze strany firmy (která 
už neexistuje), opravují a dodělávají.

Plavecká učebna
Dále se realizoval nápad bývalého pana starosty J. Kratochvíla – pla-
vecká učebna ve škole. V roce 1999 se otevírala a bylo to v té době 
něco výjimečného. Ostatně dodnes jsme jedinou školou v širokém 
okolí, která toto zařízení má.
I na této stavbě však čas ukázal, že je sice dobré být hospodárný, ale 
šetřit na kvalitě se nevyplácí.
Plavecká třída už od té doby prošla několika výměnami technologií 
i celkovou rekonstrukcí, díky dalšímu vedení města, které finanční 
prostředky na to uvolnilo. 

Ale přes to všechno, kdyby tenkrát pan Kratochvíl nápad a urputnost 
k jeho realizaci neměl, nebyl by náš bazén nikdy.
Naučilo se v něm plavat mnoho dětí, nejen z naší školy, v pohodlí, 
bez cestování autobusy v zimě za každého počasí. Je dnes samo-
zřejmou součástí naší školy a jistě bude ještě sloužit dál.

Dopravní hřiště
Hned po nástupu do Blovic mi pan ředitel J. Rendl předal funkci ve-
doucí dopravního kroužku a nácvik na spartakiádu. Samozřejmě to, 
co nikdo nechtěl.
Protože to byl revoluční rok, spartakiády jsem se rychle zbavila, ne 
tak dopravního kroužku. 
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Příprava na soutěže Besip se stala mou srdeční záležitostí, důležitou 
a úspěšnou součástí mé práce. Společně s paní učitelkou I. Horovou 
jsme věnovaly spoustu energie a času našim svěřencům, takže ně-
kolik let patřila družstva naší školy k nejlepším v republice a i v me-
zinárodním měřítku.
V družstvech se nám střídali velice šikovní žáci. Museli být jak zruční 
na jízdu na kolech, tak i schopni naučit se pravidla silničního provo-
zu. Byli tak dobří, že vyhrávali i v jednotlivcích celostátní kola. Takže 
jsme měli nejlepšího chlapce i děvče v republice. Dokázali vítězit 
s několika trestnými body oproti ostatním, kteří jich měli desítky. 
Díky našim úspěchům získala škola podporu u vedení Plzeňského 
kraje i našeho města a v roce 2006 se zde postavilo dopravní hřiště. 
To slouží dodnes a díky naší péči je stále zachované a upravené.
Bylo vybudováno v areálu školy na místě, kde býval školní sad. 
Zanedbaná, starými stromy a křovinami porostlá část areálu do-
stala novou tvář, ale i tato stavba musela na svém počátku bojovat 
s odporem a peticemi za zachování zeleně. Ostatně jako všechno 
nové a nezvyklé v tomto městě. Dnes slouží školám celého okresu  
Plzeň-jih k dopravní výuce.

Celková rekonstrukce
Celková rekonstrukce školy v letech 2001–2003 změnila školu k ne-
poznání. Zvětšily se prostory, stala se bezbariérovou a všechno bylo 

nově opravené. Stavba probíhala za normálního provozu, takže to 
bylo náročné, ale měli jsme z nové školy velkou radost.

Naučná stezka
Úprava parku okolo naší školy byla také jedním z mých úkolů, kterým 
jsem se věnovala. V roce 2008 jsme získali prostředky od nadace 
ČEZ a s podporou města a sponzorů jsme v přední části areálu upra-
vili naučnou stezku.
Postupem let jsme ji doplňovali o nové keře i stromy. Bohužel se nám 
také stalo, že rostliny vysazené blízko vchodů do areálu si někdo pra-
videlně odnášel, takže jinan dvoulaločnatý, jalovce, trvalky i letničky 
rostou asi už někde jinde. Některé jsme neúnavně doplňovali. Ale 
pak jsme raději začali sázet od vchodů dál.
I přesto je náš areál domovem mnoha krásných a dnes již vzrostlých 
dřevin i bylin. A slouží k výuce žáků.

R. Kohoutová
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ZUŠ BLOVICE
HUDBA LÉČÍ – PSYCHICKY I FYZICKY
Autorka článku, flétnistka Anežka Beš-
čecová, přispívala do Blovických novin 
už v minulých měsících, kdy nastiňovala 
svůj profesní život aktivního hudebníka 
v australském Sydney. Tentokrát zpra-
covala téma mimořádně aktuální – bla-
hodárné účinky hudby na lidský orga-
nismus totiž mnozí z nás nyní, v době 
nejistoty a spousty komplikací, oceňují 
více než dříve. Doufáme, že Vás násle-
dující řádky navnadí tak jako nás, a po 
jejich přečtení se rádi zaposloucháte 
do svých oblíbených melodií a na shon 
okolo dočista zapomenete. 

Každý z nás někdy v životě jistě slyšel 
přísloví „hudba je lékem na trápení duše“ 
nebo zkrátka jen, že „hudba léčí“. Možná 
už teď kroutíte hlavou a přemýšlíte nad 
tím proč se zabývat takovým otřepaným 
klišé. Upřímně řečeno, já bych s vámi ješ-
tě před 7 lety souhlasila a kroutila hlavou 
také. Hodně se pro mne ale od roku 2014 
změnilo a já nejen psychicky, ale i fyzicky 
na vlastní kůži pocítila účinky „léčby“ hud-
bou.  Záměr léčení jsem neměla, jen se 
přirozeně dostavily benefity skrze cvičení 
na hudební nástroj a veřejné účinkování. 
Hudba mě v mém životě pomohla nesčet-
někrát a to nejen skrze účinkování, ale 
i poslech. Více benefitů vnímám já osobně 
díky hraní na flétnu ať už doma v obývá-
ku nebo na pódiích v koncertních halách. 
Účinky hudby na mou psychickou, ale i fy-
zickou stránku jsou tak znatelné, že cítím 
nutnost se o tuto zkušenost podělit. V ná-
sledujících odstavcích zmíním více způso-
bů „léčby“ hudbou, nicméně bych chtěla 
na úvod jen podotknout, že na pozitivní 
dopad na naši tělesnou i duševní stránku 
není podmínkou být profesionálním muzi-
kantem. 

Hudba byla neoddělitelnou součástí živo-
ta lidí už od nepaměti. Důležitou roli měla 
například v podobě takzvaných inkantací, 
které měly podle historie přivolat déšť, 
zajistit lepší úrodu a nebo určit pohlaví 
nenarozeného dítěte. Lidé tak používali 
hudbu jako prostředek pro komunikaci 
s přírodou a vyššími silami. Ovšem jeden 
z prvních písemných záznamů ohledně 
zmíněného léčení hudbou nebo-li muzi-
koterapii, můžeme zaznamenat například 
již v Bibli, kdy služebníci zkroušeného 
a trpícího krále Saula požádali Davida, 
aby ho svou hrou na lyru uzdravil. V dneš-
ní době sice víme, že hudba má pozitivní 
vliv na naši psychickou stránku. Nicméně 
fakt, za čím tato teorie stojí a nebo, že 
hudba může léčit i fyzické problémy, je 
většině z nás velmi vzdálený a nebo do-
konce neznámý. 
Studie z Univerzity v Austrálii (2015) 
podpořená následnou studií z Univerzi-
ty v New Yorku (Psychiatrický institut – 
2018) dokazuje, že zapojení už malých 
dětí do neformálních hudebních aktivit 
má na ně ještě větší pozitivní dopad než 

pravidelné čtení. Aktivity vedou k lepší-
mu učení a pozitivnímu a empatickému 
vztahu k okolí. V případě učení se na 
hudební nástroj se děti zdokonalují také 
v koordinaci, koncentraci, zodpovědnosti 
a trpělivosti. Ke hraní na nástroj jsou totiž 
potřeba obě hemisféry. Jazyková a mate-
matická přesnost se koriguje více v levé 
hemisféře, kreativita pak v hemisféře pra-
vé. Je proto logické, že spojení hemisfér, 
takzvaný Corpus Callosum bude u muzi-
kantů zapojen o něco více než u lidí s ji-
ným zaměstnáním nebo koníčkem. Tato 
část mozku je u profesionálních muzi-
kantů prokazatelně větší. Umožňuje plnit 
propojené úkoly, což zahrnuje plánování 
a taktizování spolu s vnímáním detailů. 
Díky většímu zapojení Corpus Callosum 
jsou pak muzikanti také více emoční 
a empatičtí. Více než kdy jindy zde ale 
také platí „co se v mládí naučíš, ve stáří 
jako když najdeš“. Studie totiž také doka-
zuje, že penzisté, kteří zamlada hrávali, 
vykazovali lepší výsledky v inteligenčních 
testech. I základní dovednosti, které se 
například při Alzheimerově chorobě rapid-
ně snižují, zůstávají u těchto lidí mnohem 
více zachovány. Hudební cvičení také 
může sloužit jako kognitivní cvičení, které 
udržuje mozek v činnosti a je tak schop-
né lépe se vypořádat s procesem stár-
nutí. Dokonce i samotný poslech hudby 
má na náš mozek neskutečně velký vliv. 
Nejen, že zapojuje mozek skrze melodii 
a rytmus, důležité je také zapojení emoč-
ní stránky a nebo i jen vzpomínek spo-
jených s danou písničkou. Na toto téma 
doporučuji film „Alive Inside“ z roku 2014, 
kde je zdokumentován pozitivní dopad na 
staré a nemocné lidi při poslechu jejich 
oblíbených písní. Mně osobně dělalo pro-
blém dokumentární snímek z emočních 
důvodů shlédnout až do konce – možná 
právě proto, že se mi opět potvrdilo jak 
je hudba, moje celoživotní vášeň, mocná.

Hudba také prokazatelně ovlivňuje vege-
tativní funkce těla jako srdeční rytmus, 
krevní tlak, dýchání, svalový tonus, mo-
toriku, termoregulaci a další. K ovlivnění 
díky hudbě přispívá mimo jiné také řada 
hormonů, které jsou do těla vyplavovány 
a nebo posilovány i jen skrze poslech 
našich oblíbených melodií. Jde například 
o kortizol, což je stresový hormon, který 
hudba pomáhá vyvažovat. Dalšími jsou 
například serotonin či dopamin. Seroto-
nin, neboli hormon štěstí, je takzvaným 
neurotransmiterem, což je látka, která 
přenáší v mozku signál a ovlivňuje napří-
klad krevní destičky, trávicí trakt, cévní 
systém a další. Dalším hormonem je již 
zmíněný dopamin, který je také řazen do 
kategorie neurotransmiterů. Poškození 
jeho drah je spojeno například se vznikem 
Parkinsonovy choroby, schizofrenie nebo 
bipolární poruchy. Dopamin je také přezdí-
ván „motivační molekula mozku“, která má 
dopad na náladu, produktivitu, výkonnost 
a tvořivost. 

Je proto logické, že i jen „obyčejný“ po-
slech oblíbené písně nebo skladby má 
prokazatelné účinky na náš mozek, po-
tažmo zdraví celého těla. Tato léčba může 
být ale ještě více podpořena takzvanými 
léčivými frekvencemi. Jednoduše řečeno 
záleží na naladění nástrojů na určitou výš-
ku. Nejznámějším akustickým hudebním 
nástrojem s pozitivními léčivými účinky 
díky konkrétním frekvencím jsou tibetské 
misky. Pro hraní melodie musí být misek 
více neboť na každou z nich lze zahrát jen 
jeden jediný tón, ovšem u těchto nástrojů 
nejde ani tak o komplexní melodie jako 
spíš o pocity, které jejich zvuk v těle vyvo-
lají. Nejpřirozenější frekvencí se považuje 
432 Hz pro komorní „A“. Pro vysvětlení jak 
je právě toto číslo spjaté s přírodou a proč 
je pro náš organizmus nejvíce přirozené, 
si dovolím citovat paní Kateřinu Jánovou 
z jejího článku o válce herzů: „Frekvence 
elektromagnetického záření na povrchu 
zeměkoule se dle výpočtů německého 
fyzika Winfrieda Otty Schumanna pohy-
buje okolo 8 Hz. Pokud naladíme tón A na 
432 Hz, tón C pod ním bude mít 256 Hz. 
Hodně zjednodušeně lze říct, že klasická 
západní stupnice má 12 tónů, z nichž prv-
ní a poslední znějí stejně (dělí je interval 
jedné oktávy). Oktávy jsou ty samé tóny 
o přesně dvojnásobné frekvenci. Pokud 
má tedy tón A1 440 Hz, tón A2 bude mít 
880 Hz. Vrátíme se k tónu C o 256 Hz – je-
likož 256 je násobkem čísla 8, frekvence 
všech oktáv tónu C a tím pádem i hudba 
takto podladěná by pak měla rezono-
vat s frekvencí samotné Země“. Dnešní 
standard pro ladění je 440 Hz, ale může 
se lehce lišit. Rozdíly jednotek herzů lze 
bez absolutního sluchu jen těžko poznat, 
nicméně výsledné odlišné působení na 
tělo člověka zaznamenat lze. Standardní 
frekvence 440 Hz a již zmíněné komorní 
„A“ je velkým pojmem především v klasic-
ké hudbě, kdy celé orchestry o několika 
desítkách muzikantů ladí na stejnou frek-
venci. Právě klasická hudba redukuje v li-
dech špatné chování. Přestože frekvence 
není „léčivá“, vliv na chování a emoce 
lidí je obrovský. Dokazuje to i experiment 
z roku 2008, kdy v novozélandském ob-
chodním centru v městě Christchurch 
začali do reproduktorů pouštět klasickou 
hudbu. Počet krádeží a agresivního nebo 
nevhodného chování se údajně rapidně 
zredukoval nebo, v jistých oblastech, do-
stal až na samotnou nulu. Zda obchodní 
centrum dodnes využívá klasickou hudbu 
ke zklidnění zákazníků ale nemohu s jis-
totou potvrdit.

Studie, experimenty a osobní zážitky lidí 
tak na všech úrovních potvrzují, jak je 
tato jednoduchá léčebná technika účin-
ná. Ráda bych ale ke všem zmíněným 
faktům přidala ještě svůj pohled na danou 
problematiku, pohled profesionálního mu-
zikanta. Jak jsem již výše zmínila, hodně 
se pro mě za několik posledních let změ-
nilo. Z posledních 7 let jsem 5 let strávila 
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životem v cizině. Právě první dlouhodobý 
pobyt mimo domov mi neskutečně otevřel 
oči právě v problematice, které je tento 
článek věnován. Účinkování na pódiích 
bylo pro mne vždy mým osobním vyjád-
řením a hovořením k lidem. Ráda s pu-
blikem komunikuji nejen prostřednictvím 
hudby, ale i pohybem těla a nebo očním 
kontaktem, což mne naplňuje radostí. 
Je to nejen moje vyjádření, ale i mož-
né navázání kontaktu s cizím člověkem, 
kterého můžu skrze hraní hudby ovlivnit 
natolik, že pak odejde z koncertní síně 
s úsměvem na rtech. Už to je pro mne jis-
tá míra sebeléčení, neboť v ten moment 
zapomenu na všechny problémy a pociťu-
ji jen radost. Další blahodárné účinky má 
například i jen domácí trénink na nástroj, 
kdy si zkrátka stanovíte určitou dobu pro 
hraní a vše ostatní musí počkat. Praktic-
ky denně se mi stává, že mně při prvních 
10 minutách cvičení na flétnu napadá 
nesčetně kreativních myšlenek neboť se 
moje mysl konečně odkloní od každo-
denních starostí. Jako muzikant i poslech 
hudby vnímám malinko jinak a velmi 
často se mi stává, že mne má oblíbená 
hudba dojímá. Příval pozitivních emocí 
a další vlny radosti mluví za vše. Když 

pominu například i správné držení těla 
a nebo do jisté míry i obličejovou jógu, 
jeden z obrovských aspektů, díky kterým 
pociťuji pozitivní účinky při hraní na flét-
nu, je správné dýchání. Právě o dýchání 
jsem začala mnohem více přemýšlet při 
mém pobytu v zahraničí. I jen pomocí de-
chových cvičení, která nyní využívám i při 
hraní na flétnu, jsem byla schopná srov-
nat si jisté funkce v mém těle a fyzicky se 
„znormalizovat“. Hluboký neboli bránič-
ní dech redukuje stres, stimuluje funkci 
vnitřních orgánů, zklidňuje nervovou sou-
stavu, podporuje správnou funkci mozku 
a všech svalů, nemluvě o nutnosti správ-
ného okysličení kloubů a páteře. Bez de-
chu obyčejný člověk nevydrží déle jak mi-
nutu. Dech je tak pro nás životně důležitý 
a tak může logicky „správnost“ provedení 
dechu ovlivnit více než si umíme předsta-
vit. I jen jeden hluboký nádech a jeden 
dlouhý výdech může ovlivnit míru stre-
su a nebo lehce srovnat naše rozvířené 
emoce. Nejsem vědec a nemohu účinky 
hudby na mě samotné nijak změřit, avšak 
můj pocit i jen z cinknutí zvonečku, který 
jsem kdysi dávno dostala k Vánocům od 
mého táty, mě vždy vykouzlí úsměv na 
tváři. Zjednodušeně řečeno, i jen krásný 

zvuk v mém mozku vyvolává pocit radosti 
a tak blahodárně působí na celé tělo.

Myslím, že si všichni teď zasloužíme ně-
kolik minut klidu a sebeléčení. A proto 
vás vybízím k tomu, abyste se na chvíli 
zastavili, odložili telefon, vypnuli televi-
zi a zaposlouchali se do jedné ze svých 
oblíbených písní, ovšem tentokrát trochu 
jinak. Zkuste vnímat nejen slova písně, 
melodii a rytmus, ale třeba i doprovod-
né melodie v pozadí písně, nebo zkrátka 
zkuste jen rozpoznat kolik nástrojů zazní. 
Možná budete překvapeni, co všechno 
jste v písni nikdy předtím nezaznamena-
li, přestože je vaše oblíbená už řadu let. 
Takový koncentrovaný poslech vám nejen 
odkryje mnoho skrytých detailů v hudbě, 
ale pomůže i rozvíjet váš mozek, a proto 
i následně léčit celé tělo.

Anežka Beščecová 
@check_czech_flute

YouTube: Anežka Beščecová

Autorka článku Anežka Beščecová při vystoupení během turné po čínských pódiích v r. 2018
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ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY BLOVICE PRO NOVÝ ŠKOLNÍ ROK 
2021/22
Zápis k předškolnímu vzdělávání proběhne v letošním roce v souvis-
losti s protiepidemickým opatřením, tak aby byla zaručena bezpeč-
nost dětí i dospělých, respektovány individuální možnosti a omezení 
jednotlivých účastníků a zároveň splněny všechny zákonné povin-
nosti.
1. Na našich webových stránkách si stáhněte a vyplňte tyto tis-
kopisy:
– přihláška dítěte – trvalý pobyt dle občanského průkazu matky
– evidenční list dítěte – lékařské vyjádření
– kritéria přijetí + zmocnění – podpisy zákonných zástupců dítěte
– záznamový arch dítěte
– GDPR
– povolení k inkasu – bude pouze pro přijaté děti a odevzdáno v den 
nástupu dítěte do MŠ
Podmínkou přijetí dítěte do mateřské školy je podle § 50 zákona 
o ochraně veřejného zdraví splnění povinnosti podrobit se stanove-
ným pravidelným očkováním. Tato povinnost se netýká dítěte, které 
plní povinné předškolní vzdělávání – poslední rok v MŠ.
Zákonný zástupce tuto povinnost dokládá potvrzením praktického 
dětského lékaře. Potvrzení na žádost vydá lékař za podmínek dodr-
žení nastavení protiepidemických opatření. Vhodné je předem tele-
fonicky kontaktovat lékaře a objednat si termín návštěvy dle zvyklosti 
ordinace. Individuálně je třeba řešit případ, kdy je rodina v karanténě 
nebo izolaci. 

Popř. doložit doklad o očkování s vyjádřením zákonného zástupce, 
že dítě splnilo stanovené očkování – též po konzultaci a ověření 
u praktického dětského lékaře. 

Kdo si tiskopisy nemůže stáhnout z našich webových stánek bude 
mít možnost si je osobně vyzvednout v pondělí dne 26. 4. 2021 od 
16.00 do 17.00 hod. u vchodu do I. pavilonu MŠ. Popř. po telefonické 
domluvě – 371 522 163.

2. Vyplněné tiskopisy odevzdejte do 10. 5. 2021 do poštovní 
schránky MŠ Blovice (u kanceláře).

3. Na Vaše telefonní číslo popř. e-mailovou adresu, kterou uvedete 
na evidenčním listě dítěte, Vám postupně bude přiděleno registrač-
ní číslo Vašeho dítěte.

4. Dne 7. června 2021 bude zveřejněn na webových stránkách a ve 
vývěsní skříňce MÚ seznam přijatých dětí pod registračním číslem 
pro školní rok 2021/22.

Poštou zašleme přijetí Vašeho dítěte, jen těm, kteří budou mít poz-
dější nástup do MŠ (při dovršení tří let věku).
Dále poštou zašleme „Rozhodnutí o nepřijetí dítěte.“ 
Po zveřejnění přijetí Vašeho dítěte si pročtěte tiskopis –„Co Vaše 
dítě potřebuje do MŠ“ a zřiďte si povolení k inkasu ve Vaší bance 
a vyplňte tiskopis „Povolení k inkasu.“ 

KRITÉRIA PŘIJETÍ DĚTÍ DO MATEŘSKÉ ŠKOLY BLOVICE 
NA ŠKOLNÍ ROK 2021/22
podle Školského zákona č. 561/2004 Sb., vyhlášky č. 14/2005 Sb., 
ve znění pozdějších předpisů a Školního řádu MŠ Blovice.

Do MŠ se přijímají:
1) přednostně děti, na které se vztahuje povinné předškolní 
vzdělávání, a které mají místo trvalého pobytu na území města 
Blovice a obcí Ždírec a Louňová.
– Předškolní vzdělávání je povinné pro děti, které dosáhnou 5. roku 
věku do 31. 8. 2021, a to od následujícího školního roku 2021/22, až 
do zahájení povinné školní docházky dítěte.

2) děti ve věku zpravidla od 3 do 6 let, nejdříve však děti od 2 let, 
které mají místo trvalého pobytu na území města Blovice.
Děti jsou přijímány v pořadí podle věku – od nejstarších po nejmlad-
ší, do naplnění kapacity MŠ. Dítě mladší 3 let nemá na přijetí do 
mateřské školy právní nárok.

3) děti ve věku zpravidla od 3 do 6 let, nejdříve však děti od 2 let, 
které mají místo trvalého pobytu na území obcí Ždírec a Louňo-
vá.
Děti jsou přijímány v pořadí podle věku – od nejstarších po nejmlad-
ší, do naplnění kapacity MŠ. Dítě mladší 3 let nemá na přijetí do 
mateřské školy právní nárok.
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INFORMACE Z DDM BLOVICE

14 denní soustředění juniorské reprezentace 
/18. 3.–31. 3. 2021/ Polsko – Zakopane, Evro-
pa (Maxim Galin – úplně vpravo klečící)

JUDO BLOVICE

SK Judo DDM Blovice a Dům dětí a mládeže Blovice,  
Tyršova 807, 336 01 Blovice 

 

JUDISTICKÝ 
PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR 

 
Tábor je určený judistům a dětem,  

které si chtějí judo vyzkoušet 
 

Termín:  2. srpna 2021–6. srpna 2021 
Denně od 7.30 do 16.00 hodin. Dřívější příchod 
možný pouze po domluvě. 
 

Místo:  DDM Blovice, Tyršova 807, 336 01 Blovice 
 
Cena:  1800 Kč (zatím neplaťte, budete  

včas vyzváni dle epidemiologické situace).  
Faktury se vystavují do 14. 5. 2021   

 
Strava:  Oběd, svačina, pitný režim. 
 
Program: Nácvik juda na tatami, možnost získání vyšších 

kyu, hry, soutěže, venkovní aktivity, aj. 
 
S sebou:  

• Ofocenou kartičku pojištěnce,  
• potvrzení bezinfekčnosti,  
• posudek o zdravotní způsobilosti dítěte na 

letním táboře, 
• vhodné oblečení a obuv, přezůvky, batůžek  

a plastovou láhev na pití. 
 
 
Informace: František Vlčnovský, tel.: 723 237 889 
 
Přihlášky: Vyplněné přihlášky odevzdávejte v DDM  

Blovice (možno do schránky vedle vchodu) 
nejpozději do 10. května 2021. 

Dům dětí a mládeže Blovice,  
Tyršova 807, 336 01 Blovice 

 
nabízí letní tábor 

 

Křížem krážem 
Orlické hory 

 
 

Termín: 12. července 2021–16. července 2021 
 
Ubytování: Chata Juráška – Olešnice v Orlických horách (4–7 lůžkové pokoje) 
 
Cena: 3 300 Kč (cena zahrnuje – dopravu autobusem s bezpečnostními 

pásy, ubytování, stravování, vstupné apod.).  
 
Výlety: – Kutná Hora (prohlídka památek a návštěva bobové dráhy) 

– pěší výlet na nejvyšší horu Orlických hor – Velká Deštná 
– návštěva Adventure parku Deštné 
– Dělostřelecká tvrz Hanička 
– Zámek Opočno 
– Broumovské stěny, město Broumov a jeho památky 

 – dle časových možností máme připraveny i další varianty výletů 
– Po dohodě s rodiči (souhlasu) a příznivé epidemiologické situaci 
 je možno navštívit Minieuroland Kladsko v Polsku – prosíme  
o vyjádření v přihlášce. Na tento výlet by bylo zapotřebí vybavit 
děti OP nebo cestovním pasem 
– hry, koupání, výlety po okolí, apod. 
všechny plánované výlety a tempo přizpůsobíme především 
fyzickým možnostem mladších turistů 

 
 
Podrobnější informace: volejte (tel.: 604 293 473, Šárka Fialová) 
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Trasa č. 1: Blovice Masarykovo náměstí, přes Cecimu a Bohušov směr Struhaře, na návsi odbočit doprava směr Nechánice, na dalším rozcestí 
odbočit opět doprava a přes Hradišťský Újezd, na první odbočce opět doprava, kolem ČOV Hradišťský Újezd ke skládce, na silnici odbočit doleva 
zpět do Blovic přes Bohušov a Cecimu na Masarykovo náměstí.

TJ Sokol Blovice
PROČ A KDY ZAČALA RYCHLOCHŮZE  
V BLOVICÍCH?
Koncem roku 2012 přišla Blanka Šlemendová 
s myšlenkou přiblížit místním lidem krásy oko-
lí našeho města a zároveň si trochu zaspor-
tovat. Většina z nás zná mnoho míst daleko 
od domova, ale o těch v Blovickém okolí ví 
málokdo. Tak jsme přemýšleli, jak to zkusit 
napravit. Začali jsme plánovat trasy kolem 
Blovic v délce do 15 km, aby jejich náročnost 
byla přijatelná pro širokou veřejnost. Vychá-
zeli jsme z náměstí a tam se také vraceli. 
Jednotlivé trasy na sebe navazovaly. Cesta, 
kterou jsme se vraceli z trasy předchozí, byla 
zároveň začátkem trasy následující. Postup-
ně jsme obkroužili celé Blovice v počtu čtr-
nácti okruhů (viz. mapa). Díky svižné chůzi, 
která prospívá tělu, jsme zvládali pochody za 
2 až 2,5 hodiny.
Začínali jsme v roce 2013 ve skupince 8 lidí, 
ale postupně se přidávali další. Pravidelně se 
jednou za tři týdny scházelo 10–15 chodců. 
Za první sezonu jsme ušli necelých 200 km. 
Rádi se s vámi podělíme o mapy okruhů 
i s jejich popisem.
Dalšími roky se rychlochůze postupně vyví-
jela a časem se vytvořila skupina čítající až 
20 chodců. 
Dále pokračujeme v trasách kolem Blovic, je-
likož je v jejich okolí stále co objevovat, anebo 
si jen připomenout místa, kde jsme již byli. 
Některé pohledy na Blovice a okolí se nikdy 
neomrzí, protože i když jsou stejné, tak přesto 
jsou pokaždé jiné a stále krásné.
Pro zpestření a poznání i dalších míst jsme 
využili i vlakových a autobusových spojů, 
abychom se mohli poté vrátit zpět pěšky do 
Blovic. Navštívili jsme nedaleké Čertovo bře-
meno, rozhlednu Kožich, okolí zámku Kozel, 

Nepomuka, Vrčeně, Šťáhlav a Nezvěstic. Na 
celodenní výlety jsme se vypravili i na vzdá-
lenější místa, jako jsou Mariánské Lázně 
a Kladská, Bečov nad Teplou, Šumava, Karl-
štejn a další místa. Zúčastnili jsme se dvakrát 
i pochodu Praha – Prčice. Zde jsme si zvolili 
trochu delší trasy, cca 30 km.
Za celou dobu trvání jsme se sešli už mno-
hokrát a ušli společně hodně kilometrů. 
V současné době se už těšíme, až nám to si-
tuace dovolí a budeme pokračovat v dalších 

výletech. Věříme, že letos pokoříme metu 
2 500 ušlých kilometrů.
Postupně budeme v Blovických novinách 
zveřejňovat další trasy, které jsme již absol-
vovali. Třeba to bude inspirací i pro ostatní, 
kteří budou chtít poznat krásy okolí Blovic. 
A kdyby měl někdo nějaký nápad, co dalšího 
zajímavého navštívit, nebo se k nám chtěl při-
dat, rádi ho mezi námi uvítáme.

 Blanka Šlemendová
Karel Prokopec

zdroj: https://www.mapy.cz

zdroj: https://www.mapy.cz
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ROZTANČEME JARO SPOLEČNĚ SE SOKOLEM ANEB PŘIDEJTE 
SE KE „KROKOVCE“ 
I když je situace stále nepříznivá pro kolektivní sportování nebo 
hromadná cvičení a akce, je možné s pohybem a sportem pokračo-
vat v individuální rovině. A Sokol se snaží sportovní aktivity rozvíjet 
i nyní. Na stránkách ČOS se každý může připojovat k online cviče-
ním, konají se různé individuální turistické akce. Teď přichází ČOS 
s novinkou – společně si virtuálně zatančit, a nejen tak společně 
přivítat jaro, ale i podpořit myšlenku Sokolgymu, který se měl v le-
tošním roce po šesti letech opět konat. Akce je určena nejen pro 
členy Sokola, ale i pro všechny, kteří se hlásí mezi příznivce tance 
a pohybu vůbec. 
Komise pohybových aktivit s hudbou ČOS proto všechny z vás 
tímto oslovuje s žádostí o zapojení se do této jarní výzvy – „Roz-
tančeme jaro společně se Sokolem“. O co se jedná? Je připravena 
kroková variace, kterou se podle instruktážního videa může každý 

sám naučit. Potom, pokud budete mít zájem se do akce zapojit, 
můžete natočit videozáznam. Videa je možné natočit a odeslat 
nejpozději do 30. dubna 2021. Organizátoři přivítají, pokud si ve vi-
deu zatančíte na nějakém originálním místě, členové Sokola klidně 
i v sokolském oblečení.
Vaše videa budou zpracována a sestříhána do jednoho klipu ke 
dni 8. května 2021, tedy symbolicky k datu první akce SOKOLGYM 
2021, která se měla konat právě v Plzni. Tento videoklip bude zá-
roveň pozvánkou na odložený SOKOLGYM 2022. V tento den si 
„krokovku“ opět zatančete (na jakémkoliv místě), abychom společ-
ně a přeci každý sám roztančili jaro.
Kdo má zájem se této akce zúčastnit, najde veškeré informace 
a odkazy na webových stránkách Sokola Blovice (sokolblovice.cz)

za TJ Sokol Blovice 
V. Cuplová

NA CO BYCHOM SE MOHLI TĚŠIT, KDYBY …
Protože, stejně jako všechny další kolektivní volnočasové aktivity, je 
v této době pozastavena i aktivní činnost Sokola, můžeme si pouze 
připomenout a zavzpomínat na akce, které odbor sokolské všestran-
nosti pravidelně připravoval a organizoval v zimním období a na jaře.
Kalendář akcí odboru všestrannosti začínal vždy hned v lednu. První 
den nového roku pořádají turisté svoji Novoroční Šlápotu. To byla asi 
také jedna z mála akcí, která proběhla i letos. V loňském roce se děti 
i dospělí z všestrannosti zapojili do charitativní Tříkrálové sbírky. To se 
letos už bohužel nepodařilo zopakovat. V závěru měsíce ledna se pak 
vždy konal velmi oblíbený maškarní bál pro děti. Už několik ročníků 
po sobě se rodiče, prarodiče a hlavně děti v nejrůznějších maskách 
sešli na sále v Sokolovně (před navrácením sálu do rukou Sokolů se 
maškarní bály odehrávaly v Lidovém domě), aby strávili společně od-
poledne plné her, písniček, soutěží a v neposlední řadě i při výborném 
domácím občerstvení, které sokolské ženy vždy nachystaly. Tato akce 
byla mezi dětmi i dospělými velmi oblíbená, sál byl pokaždé plný až 
do konce akce.
V únoru se všechny oddíly TJ Sokol Blovice spojily a zorganizovaly 
velmi oblíbený a hojně navštěvovaný Ples sportovců. Na něm proběhlo 
i vyhlášení nejúspěšnějších sportovců za uplynulý rok, které jednotlivé 
oddíly navrhly. Součástí plesu bylo vždy i půlnoční překvapení, o které 
se členové Sokola vždy skvěle postarali.

Koncem února se potom Blovicemi prošel rej masek, do kterého se za-
pojovala i blovická veřejnost. Tenhle maškarní průvod byl spojený s vy-
nášením zimy symbolizované slaměnou figurínou Bakuse. Masky se 
sešly v sokolovně, kde je přivítal Kecal, starosta města i Sokola a pan 
farář. Poté se celý průvod doprovázený hudbou Hájenkou vydal do ulic 
města, aby na závěr své pouti skončil Bakus vhozený do řeky Úslavy.
Březen se nesl ve znamení příprav na sokolskou akademii. Ta se už 
také několik let po sobě konala v sále sokolovny. Protože se poda-
řilo zprovoznit i hrazdu, nebyli milovníci tohoto nářadí o vystoupení 
na ní ochuzeni. Mezi tradiční vystoupení patřilo cvičení žactva z ve-
černího cvičení, ukázky pódiových skladeb, zumba, tradičně vystu-
povali jako hosté judisté a dále děvčata z tanečních kroužků DDM. 
Tradicí se stalo i uvedení některého z bývalých aktivních členů do 

Čarodějnice 2018

Akademie 2018
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Staročeské máje 2019

Dětský maškarní bál 2019

symbolické „Síně slávy“. Vždy bylo do programu také zařazeno nějaké 
překvapení – velmi oblíbená byla gymnastická groteska, v posledním 
roce jsme připravili velké připomenutí všech hromadných skladeb, které 
se v Blovicích nacvičovaly na Slety a Spartakiády. A to formou ukázek 
včetně dresů a dobové hudby. Mnoho dresů na skladby ze čtyřicátých let 

(žákovské, dorostenecké, ženské) jsme si (nejen 
pro tuto příležitost) nechali ušít. Ples sportovců 
i akademie byly také příležitostí, kdy se předsta-
vila vlajková četa v krojích se slavnostními pra-
pory a krojovaná děvčata i chlapci.
Ani v dubnu sokolská všestrannost nezahálela. 
Poslední den tohoto měsíce byl vyhrazen pro 
rej čarodějnic všeho věku. V sokolovně se sešla 
vždy elita čarodějnic z Blovic a okolí, aby se spo-
lečně proletěly městem, navštívily své kolegyně, 
které se z nějakého důvodu nemohly sletu přímo 
zúčastnit a zakončily svůj let buď na hasičárně 
při opékání vuřtů, nebo posezením v Panském 
domě.
O tom, proč se vlastně svátek pálení čarodějnic 
(nebo také filipojakubská noc nebo Valpuržina 
noc) slaví, bylo už hodně napsáno (v BN i na 
sokolských stránkách). Proto teď jen připome-
nu, že tento lidový zvyk spojený s pálením ohňů 
souvisí s vírou v čarodějnice a je ztotožňován 
s gaelským svátkem Beltain.
V květnu se podařilo odboru sokolské všestran-
nosti po mnohaleté odmlce oživit Staročeské 
máje. Bohužel jejich pokračování už nebylo 
možné uspořádat ani v loňském roce, stejně tak 
to bohužel bude kvůli pandemii i letos. Tak snad 
příští květen už bude situace pořádání akcí to-
hoto druhu nakloněná a naše město se dočká 
i vyhlášení nové královny Máje. 
A červen? O víkendu, kdy nastává podle kalen-
dáře letní slunovrat, se konala turistická akce 
s názvem Šlapem si to Blovickem. Jestli bude 
letos možná nějaká turistická akce, třeba indi-
viduální, to se ještě uvidí. Pěstovat individuální 
turistiku (nebo cykloturistiku) je ale možné i bě-
hem lockdownu. A to také mnoho členů Sokola 
a občané našeho města hojně využívají. Máme 
v okolí naštěstí mnoho zajímavých vycházko-
vých cílů a vhodných tras pro všechny věkové 
kategorie. Cesta otevřená, Kamensko, Roha-
tá,… to jsou cíle, které rozhodně nezklamou.
Jak se bude vyvíjet situace dál, to dnes nelze 
odhadnout. Musíme jen doufat, že se vše natolik 
zlepší, že se zase budeme moc setkávat osobně 
při nejrůznějších kulturních a společenských ak-
cích. A věřte, že členové Sokola jsou připraveni 

opět svoje tradiční akce pro veřejnost uspořádat.
Zatím tedy jen toto malé ohlédnutí za již proběhlými akcemi. Snad vám 
fotografie tyto události pomohou připomenout a oživit.

za TJ Sokol Blovice 
V. Cuplová

Novoroční Šlápota 2020

Masopustní rej – Bakus 2020
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POZDRAV DO TRIPTISU
Vážení sportovní přátelé, milí spoluobčané,

24. 4. uplyne 45 let od prvního setkání mezi 
sportovci BSG Triptis a TJ Sokol Blovice. 
Začátek spolupráce obstaraly naše fotbalo-
vé oddíly, ale poté se spolupráce postupně 
rozvíjela nejen na úrovni dalších sportovních 
odvětví, ale postupně se zapojili i hasiči, kul-
tura, školy a spolupráce se rozrostla do vzá-
jemných partnerských vztahů našich měst. 
Za tu dobu došlo k mnoha setkáním a vy-
tvořily se velmi úzké přátelské vztahy nejen 
mezi našimi městy, sportovci, ale i mezi ob-
čany našich měst.
Chtěli bychom uctít památku všech, kteří 
stáli nejen u zrodu naší spolupráce, ale i ji 
poté dále vzájemně rozvíjeli a dnes již bo-
hužel nejsou mezi námi. Nejen pro to se 
budeme snažit, aby tato spolupráce i nadále 
pokračovala a stále se rozvíjela.
Těšíme se na další krásná setkání a vzájem-
né poznávání našich měst.

Za výbor TJ Sokol Blovice
Karel Prokopec

Werte Sportfreunde, liebe Mitbürger,

am 24. April vergeht 45 Jahre von dem ers-
ten Zusammentreffen zwischen den Sport-
lern BSG Triptis und TJ Sokol Blovice. Am 
Anfang ist es um die Mitarbeit zwischen Fu-
ßballmanschaften gegangen, aber dann hat 
sich die Mitarbeit schrittweise entwickelt und 
zwar nicht nur auf der Ebene der nächsten 

Sportabteilungen. Schrittweise haben sich 
Feuerwehr, Kultur, Schulen eingeschaltet 
und die Mitarbeit hat sich in die gemeinsame 
Partnerschaftsbeziehungen unserer Städte 
ausgebreitet. Während der Zeit ist zu man-
chen Zusammentreffen gekommen und die 
engen freundlichen Beziehungen haben sich 
herausgebildet, und zwar nicht nur zwischen 
unseren Städten, Sportlern, sondern auch 
unter den Bürgern unserer Städte.
Wir möchten Ausdenken derjeniger Men-
schen ehren, die nicht nur von Beginn an 

unserer Mitarbeit gestanden haben, und 
sie sie auch weiter entwickelt haben und 
jetzt sind sie leider nicht mehr unter uns. 
Wir werden versuchen, die Mitarbeit weiter 
zu entwickeln.
Wir freuen uns an die nächsten netten Tre-
ffen und gegenseitige Erkenntnisse unse-
rer Städte.

Karel Prokopec, 
der Vorsitzende des Sportvereins Blovice

Ostatní
MYKOLOGOVÉ PÍŠÍ
Máme tu duben, apríl. Co budu psát dále, 
není vyvedení aprílem, ale skutečnost. 
V této době nám roste velmi dobrá, oblíbe-
ná chutná čirůvka májovka (Calocybegam-
bosa). Známá je již odedávna. Je dobré ji 
blíže poznat. Roste na travnatých místech, 
loukách, stráních, polních cestách, na 
okrajích lesů i v sadech. Uvnitř lesa ji ne-
najdeme. Lze ji použít do všech houbových 
pokrmů i ke konzervaci. Výborná je zejmé-
na ve smetanové omáčce a pod maso. Ve 
smetanové omáčce se vyrovná pravým 
hřibům. Ale aby nebylo vše tak jednodu-
ché, je třeba uvést, že záměna není zcela 
vyloučena, a to s jedovatou vláknicí začer-
venalou (Patouillardovou). Proto pozor na 
mladé plodnice této vláknice, které můžou 
růst někdy již v květnu. Vláknice na rozdíl 
od čirůvky májovky nevoní moučně. Ještě 
je třeba upozornit na smrtelně jedovatou 
závojenku olovovou. Jenže ta roste zejmé-
na pod duby v červenci až srpnu, takže by 
se houbaři neměli splést. Jak ale víme ze 
života, všechno je možné. Ale důležité je si 
ve stručnosti popsat čirůvku májovku. Klo-
bouk má široký 50–120 mm, bílý, bělavý. 
Třeň je mohutný, spíše kratší 40–80 mm 
a tlustý 15–40 mm. Dužnina je jemná s vel-

mi příjemnou chutí a výrazně voní po čers-
tvé mouce. Protože se jedná o hojně rostou-
cí houbu, která roste ve skupinách, pruzích 
a kruzích, můžeme nasbírat velké množství 

čirůvky májovky. Opravdu vynikající jedlé, 
chutné houby.

S pozdravem houbám zdar
Váš Václav Červený, prezident MK Blovice
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MAS AKTIVIOS ZVE NA WEBINÁŘ PRO RODIČE

PONDĚLÍ   12. 4. 2021                17:00 - 18:30 HOD.

NA CO SE PTÁT, ABYCH PODPOŘIL/A SVÉ DÍTĚ V UČENÍ?

Chyba nebo místo ke zlepšení? Jak reagovat na chybu, aby to podpořilo další učení
dětí? Pojďte si vybrat vlastní způsob jak s chybami pracovat!

 Kontaktní osoba: M. Hanzlíková, tel.: 721 759 772
 MAS Aktivios, z.s.   
 Nezdice 46,  334 01  Přeštice

www.facebook.com/masaktivios1
web: www.mas-aktivios.cz
e-mail: info@mas-aktivios.cz

  ÚTERÝ    11. 5. 2021                              17:00 - 18:30 HOD.

 WEBINÁŘ PRO RODIČE

nebo se přihlaste pomocí nebo se přihlaste pomocí registračního formulářeregistračního formuláře na našich stránkách na našich stránkách
  www.mas-aktivios.czwww.mas-aktivios.cz/aktuality/registracni formular./aktuality/registracni formular.

pod vedením zkušených
lektorek

Mgr. et Bc. Jany Stejskalové
a Mgr. Hany Žežulové

Jak se méně ptát a více se dozvědět? Jak otázkami vzbudit u dětí potřebu učit se? 

zve  rodiče
na online setkání

Napište na e-mail: Napište na e-mail: info@mas-aktivios.czinfo@mas-aktivios.cz a my vám zašleme odkaz na připojení na webinář a my vám zašleme odkaz na připojení na webinář

PRÁCE S CHYBOU   -

MAS Aktivios, z.s. 

Chcete se dozvědět víc? Přihlašte se!Chcete se dozvědět víc? Přihlašte se!

Webináře jsou realizovány v rámci projektu MAP II Blovice a Přeštice a jsou pro VásWebináře jsou realizovány v rámci projektu MAP II Blovice a Přeštice a jsou pro Vás      ZDARMAZDARMA

Název projektu: Místní akční plán rozvoje vzdělávání II  Blovice a Přeštice               registrační číslo projektu: CZ.02.3.68/0.0/0.0/17_047/0009133

 WEBINÁŘ PRO RODIČE
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PODĚKOVÁNÍ
Téma zubař …. mnohým z nás, už při vyslo-
vení toho slova naskakuje husí kůže! Já to 
mám celý život jinak – já jsem se nejen nikdy 
k zubaři nebála, – naopak, chodím hned, jak 
něco objevím. 
Letos se bohužel sešlo hned několik věcí 
– začátkem roku mi zdejší blovická labora-
toř vyrobila novou zubní náhradu, ale stalo 
se, že jsem za pár týdnů musela podstoupit 
operaci čelisti na Stomatolog. klinice v Plzni, 
a operace byla důvodem, proč bylo nyní nut-
né stávající náhradu UPRAVIT!
A s tím jsem si vzpomněla na moje působení 
v muzeu, kdy mě před lety napadlo, že mezi 
námi žije spousta lidí, kteří umějí a dělají – 
nejrůznější věci, – výrobky užitné, ale i jen 
pro potěšení oka a duše – a tak začala u nás 
na zámku tradice Velikonočních trhů.

No a s mojí zubní náhradou jsem si uvědo-
mila podobné, – že jsou mezi námi „vyvole-
ní – neznámí hrdinové“, kteří tvoří dokonalé 
výrobky, které náš život výrazně vylepší po 
všech stránkách. My víme – že jsou …, ale 
převážně za výsledky jejich práce sklidí po-
děkování jiní…
Ano, – mluvím o těch nenápadných a ve své 
profesi dokonalých zubních laborantech, 
kteří sedí v přízemí ukryti za dveřmi labora-
toře, a – denně svojí pečlivou prací– (kterou 
nemůže dělat každý) – k níž je zapotřebí ně-
kolika talentů od Boha – musí být vybaveni 
„výtvarnem“, – jsou to kreslíři a modelátoři, 
ale také vybaveni obrazovou představivostí, 
zručností a trpělivostí.
Už v minulých letech za vedoucí p. Engle-
rové byla blovická laboratoř místem ne-
známých hrdinů, kteří nám vracejí úsměv. 

No a aby, – alespoň pro mě – nebyli labo-
ranti, kteří se podíleli na mojí zubní náhra-
dě, bezejmenní, stavěla jsem se minulý 
týden, v jejich království … a tak bych ještě 
touto cestou chtěla poděkovat paní Maško-
vé, která mojí perfektní náhradu vytvořila, 
a mladému muži ze Šumavy…, Petru Šlé-
grovi, který stávající protézu upravoval, – 
skvělá práce! 
Ještě jednou máte moje díky s přáním – 
pevnou ruku a přesné oko. 

Jak řekl kdosi moudrý – „Denní poctivé ko-
nání práce vyžaduje více odvahy, než mno-
hé hrdinské činy.“ 

Eva Sochorová 
12. 4. 2021

Nabízíme 
Vám jistotu
zaměstnání u stabilní společnosti...

Práce v Chlumčanech na kariera.rako.cz

Vyrábíme 
keramické 
obklady
since 1883

rako.cz 

Pro moderní plně automatizovaný závod 
v Chlumčanech hledáme nové kolegy.

Benefi ty, které oceňují naši kolegové: 
závodní stravování, 13. plat 
roční výhody 15 900 korun 
bezpečnost práce a mnoho dalších!

tel.: 378 022 750

Inz nabor Chlumcany.indd   1 22.9.20   9:30

PODĚKOVÁNÍ

Chtěli bychom tímto poděkovat všem přátelům, známým a vedení 
Města Blovice za vyjádření soustrasti a podporu v našich těžkých 
chvílích v souvislosti s úmrtím paní Jany Alexyové.

Milan Alexy s rodinou

VZPOMÍNKA

Dne 16. dubna 2021 uplynul druhý rok od úmrtí našeho manžela, 
tatínka, dědečka, pana Josefa Sedláčka. Děkujeme všem, kteří si 
s námi vzpomenou. 

Manželka Růžena Sedláčková 
a dcera Ivana Matuchová s rodinou
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R O Z Š I Ř U J E M E  
N Á Š  T Ý M

Stále se rozvíjíme, proto hledáme nové kolegy do BLOVIC. 
Jsme mezinárodní společnost. 

Vyvíjíme a vyrábíme zařízení pro chemické hospodářství a
úpravu vody.

BLANKA
HRDINOVÁ

• výkup a likvidace kovového odpadu, 
odpadu kategorie O

• ekologická likvidace autovraků 
včetně potvrzení

• pneuservis, prodej pneu

Provozovna:
SEČ u BLOVIC (seník)

Provozní doba:
 Po–Čt    8.30–12.00 hodin
  13.00–16.30 hodin
 Pá–So   8.30–12.00 hodin

Při větším množství 
(min. 2000 kg) možný odvoz

371 520 349
602 414 219

www.kovoodpad.cz
www.pneusec.cz

ldblovice

ldblovice

www.lidovydumblovice.cz

Sledujte nás!
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K
V A L I T U

dle ser veru rychlost.c
z  GARANTUJEME

VOUCHER na 3 měsíce internetu 
zdarma pro Blovice a okolí

Kvalitní a rychlé připojení
HD WiFi router ZDARMA

Instalace ZDARMA

INTERNET
Až 145 TV kanálů, HD kvalita
Zpětné přehrání 7 dnů
Pro TV, PC, tablety a mobily

TELEVIZE+

250 Kč
90 Kč

www.u-n.cz 373 705 705
United Networks SE, Nepomucká 1232/215, 32600 Plzeň

Zahradní substráty
za skvělé ceny

Rašelina
■ 70 l

Mulčovací kůra
■ 70 l

Substrát univerz. B
■ 70 l

135,-105,-125,-

Zemina pro muškáty
a balkonové rostliny
■ 40 l

95,-

Široký sortiment tekutých i sypkých hnojiv
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Blovické noviny

Naše inzerce

PRONAJMU bezbariérový byt 1+1 v Blovi-
cích od 1. 6. 2021. Tel.: 604 284 138.
PRONAJMU byt 2+KK s balkonem v Blo-
vicích. Volejte po 17. hodině na tel.: č.  
721 950 719.
KOUPÍM jakoukoliv Jawa, ČZ, MZ, PÁVek či 
Simson. Děkuji za nabídku. Tel.: 723 971 027.
KOUPÍM pánské nebo dámské historické 
kolo, možno i jen vrak, díly. Tel.: 728 071 803.
PRODÁM elektrokotel 9kw Protherm zacho-
valý 3.900 Kč. Tel.: 728 864 701.
PRODÁM štěňata Německých ovčáků bez 
PP, předci vedou krevní linie policejních psů. 
Odběr začátkem dubna 2021 Nepomucko. 
Tel.: 606 287 797.
KOUPÍM socialistické velké i malé sálové 
lustry, světla z chodeb a jídelen typu pendy, 
podlahové lampy či pokojové lampičky. Dále 
křesílka, židle, dělící stěny, dekorativní plas-
tiky a podobné. Koupím i jiné vybavení, mož-
nost vlastní demontáže. Tel.: 608 332 066.
NABÍZÍM výrobu dřevěných krovů, pergol, 
zahradních domků, dřevostaveb, plotů  
vabael@seznam.cz, tel.: 773 279 892.
PROVÁDÍM veškeré rekonstrukce bytu či 
domu. Vše s vámi proberu a udělám ceno-
vou nabídku. Elektrikářské, instalatérské, 
zednické práce i pokládka podlahy. Tel.:  
773 279 892, vabael@seznam.cz.
KOUPÍM byt ve městě Blovice nebo Spálené 
Poříčí. Prosím nabídněte. Hledám pro osobní 
využití, právní servis mohu zajistit. Kontakt: 
koupim2021@seznam.cz, (tel. 776 887 852).
PRODÁM starší, železná dvoukřídlá vrata. 
Výška 2,50 m šířka 3,40 m. Cena dohodou. 
Tel.: 721 367 298.
PRODÁM brusle Kanady vel. 35, nepouži-
té. Různá jízdní kola a ND k nim. Vojenské 
kanystry kovové 20 l, Francouzské hole, ně-
kolik párů. Ceny dohodou. Tel.: 728 740 267.

BEZPLATNÁ 
ŘÁDKOVÁ INZERTNÍ RUBRIKA

Zde můžete inzerovat prodej, koupi, 
darování, výměnu a další. Týká se in-
zerátů do velikosti 5 × 2 cm. Vaše 
nabídky můžete zaslat mailem: info@
ldblovice.cz, telefonem: 371 522 236, 
737 740 174 nebo je přijít zadat osobně. 
Řádkovou inzerci naleznete také on-
-line na našich webových stránkách 
www.lidovydumblovice.cz – vpravo 
dole na úvodní straně nebo v sekci 
Blovické noviny.

PRODÁM brambory Antonie, žlutomasé, 
oválné, salát /příloha, perfektně uskladněné, 
10 Kč/kg , zdarma rozvezu Blovice a okolí. 
Račetická cibule žlutá. Tel.: 608 380 738.

PRODÁM cirkulárku s podavačem, kotouč 
60 cm, cena 3.000 Kč, při rychlém jednání 
sleva 500 Kč. Tel.: 721 941 415.


